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Přečtěte si o dění

„na obci“ a odezvy na odstoupení
pana starosty, o Běhu Terryho Foxe,

o oslavách 20. výročí nové školy, čím žijí
žáci a učitelé, program sezóny na hradě, o sčítání, starodávných zvycích, po stopách

starých domků, včelkách i Evropské unii
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ÚÚÚÚ vvvv oooo dddd eeee mmmm
Druhé letošní číslo jsme začali otevřeným dopisem bývalého starosty pana Petra

Sobotíka, který k 31. březnu rezignoval na svou funkci. Dvakrát se sešlo zastupitel-
stvo obce a my uveřejňujeme usnesení z jejich jednání. Mimoto najdete i krátkou
informaci o rozpočtu obce. V rubrice „Jak to vidím já” otiskujeme názory členů za-
stupitelstva i občanů k situaci v obci. 

Toto číslo dostáváte nedlouho po velikonočních svátcích, vracíme se k nim něko-
lika básničkami našich dětí, jejichž příspěvky otiskujeme vždy velmi rádi. Naše
škola oslavila 20. výročí otevření nové budovy školy, proto jsme i tomuto tématu vě-
novali pozornost. V rubrice „Kultura” vás informujeme o programu, který připravil
Fond Janáčkovy Hukvaldy spolu s kastelánem a jeho spolupracovníky pro letošní
sezonu na hukvaldském hradě, a též program již VII. ročníku festivalu Janáčkovy
Hukvaldy. 

V rubrice „Víte, že…” si přečtěte, co napsali sčítací komisaři o sčítání lidu, domů
a bytů. Z minulosti naší obce jsme vybrali údaje o vzniku domů v 19. a 20. století,
a to v místní části Hukvaldy. V rubrice „Naše rady” přinášíme článek o významu včel
a tom, jak provádět postřik stromů a při tom nepoškozovat včeličky. Uvádíme před-
poslední díl seriálu o Evropské unii. Redakce

Otevřený dopis
čtenářům Hukvaldského
občasníku

Dne 12. března 2001 jsem Radě obce
Hukvaldy předložil svou rezignaci na
funkci starosty obce Hukvaldy. Tuto sku-
tečnost spolu se zdůvodněním, které je
ve stejném znění jako dopis radě i zastu-
pitelstvu obce, vám sděluji tímto otevře-
ným dopisem. 

K výše uvedenému kroku, který jsem

dlouho zvažoval, mne vedou závažné dů-
vody a poslední jednání zastupitelstva
obce v úterý 6. března, zejména způsob
projednávání a následné schválení roz-
počtu, bylo tím posledním impulsem,
proč jsem se po jedenáctiletém působení
ve funkci starosty rozhodl z ní odejít. Veš-
keré mé snažení v této funkci vždy vedlo
k tomu, aby se obec co nejvíce rozvíjela,
aby se dostala do co nejširšího povědomí.
Cítil jsem to jako povinnost občana i sta-
rosty Hukvald, obce, kde se narodil Leoš
Janáček a odkud pocházejí další slavné

Jaro
KAROLÍNA PETROVÁ (5. ROČ. )

Jaro, jaro už se vrací, Naše milá matička
přilétají zase ptáci. zase kreslí vajíčka,
Zase svítí sluníčko. která snesla Perlička –
Vstávej, milá kytičko! sousedovic slepička.
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osobnosti. Aniž bych byl neskromný,
mnoha úspěchů jsem dosáhl. Nejen
v kultuře, dost se udělalo pro vzhled i pro
občany celé naší obce. 

Samozřejmě si nemyslím, že bych ús-
pěchů dosáhl bez podpory zastupitel-
stva. Zcela zodpovědně mohu znovu zo-
pakovat, že v prvých dvou volebních ob-
dobích spolupráce byla, a to i přes rozdíl-
né názory. Dva roky od posledních voleb
však ukazují opak. Obec stagnuje a já
zjišťuji, že okolní obce, které se od nás
učily, třeba jak hospodařit s odpady, nás
předstihly, rozvíjejí se. Důvodem zaostá-
vání je jednoznačně to, že jsou osobní
důvody několika zastupitelů za podpory
dalších povyšovány nad zájmy obce, není
vůle vyvarovat se chyb, ze strany někte-
rých členů rady i zastupitelstva se proje-
vuje snaha vést líbivou politiku. 

Rozpočet na rok 2001 byl projednáván
a posléze schválen takovým způsobem,
s nimž naprosto nemohu souhlasit. To
jsem také hned vyjádřil a patřičně zdů-
vodnil, hlavně obavou z problémů, do
nichž by se obec mohla dostat. Hlasová-
no bylo zastupiteli, jejichž počet stačil
k jeho schválení. Zcela zřejmé bylo, že se
tak stalo po jejich dohodě, jako již mno-
hokrát před tím, prakticky od počátku
posledního volebního období. 

Nedomnívám se, že by se až nenávistný
postoj některých členů současného za-
stupitelstva vůči mé osobě změnil, ne-
změní se ani postoj těch, kteří je z nejrůz-
nějších důvodů podporují. Každý mnou
předložený návrh bude vždy posuzován
jako návrh Petra Sobotíka a počtem členů
zastupitelstva, který stačí k rozhodnutí,
bude zamítnut, aniž by byl brán zřetel na
to, zda to bude ku prospěchu obci. Po-
chopil jsem, že skutečně jde o mou likvi-
daci, že spolupráce přes mou snahu není
možná. Protože se nedá tento stav done-
konečna snášet, rozhodl jsem se ze své
funkce odstoupit a dát možnost jiným
vést Hukvaldy tak, aby neztratily své
jméno. 

V Hukvaldech dne 13. 3. 2001
Petr Sobotík, starosta

Usnesení z 15. zasedání
zastupitelstva obce
Hukvaldy
ze dne 6. 3. 2001 

Zastupitelstvo obce bere na vědomí
1. Kontrolu usnesení z minulého zase-

dání zastupitelstva obce dne 19. 12. 2000. 
2. Návrh pí Ivy Kornetové na zřízení

obecní schůzovní místnosti pro spolky
v hasičské zbrojnici v Rychalticích. 

Zastupitelstvo obce schvaluje
1. Předložený program jednání 15. za-

sedání zastupitelstva obce. 14:0:0
2. Záměr obce odprodat část pozemku

parc. č. 760/2 k. ú. Sklenov 11:0:3
3. Rozpočet obce Hukvaldy na rok 2001

po provedených úpravách, včetně limitů
u těchto položek: 

— příspěvky sdružením v nichž
je obec členem  . . . . . . . . . . . . . . 35 tis. Kč

— sdružení obecních televizí  . 4 tis. Kč
— příspěvky zájmovým

organizacím TJ Sokol
Hukvaldy  . . . . . . . . . . . . . . . . . . 125 tis. Kč

— oddíl Junák  . . . . . . . . . . . . . . 6 tis. Kč 
— příspěvek na zpracování

projektu v rámci povodí
Ondřejnice „Strategie rozvoje
mikroregionu obcí povodí
Ondřejnice“ . . . . . . . . . . . . . . . . . 20 tis. Kč

— příspěvek sdružení
Povodí Ondřejnice  . . . . . . . . . . 10 tis. Kč. 

8:5:2
4. Na návrh rady obce pověření finanč-

ního výboru provedením kontroly vyú-
čtování obecního plesu. 15:0:0

5. Doplnění jednacího řádu zastupitel-
stva obce - dle návrhu p. Jaroslava Petra -
viz zápis. 13:0:2

6. Podporu kampaně za záchranu vrát-
ných obalů. 10:0:5

SSSSpppprrrráááávvvvaaaa    oooobbbbcccceeee
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Zastupitelstvo obce ukládá

1. Radě obce vypracování provozního
řádu víceúčelového sálu. 

12:0:2 T: 1. 4. 2001 Z: Rada obce
2. Obecnímu úřadu zasílat písemné

pozvánky na zasedání zastupitelstva
obce předsedům komisí rady obce. 

13:0:1 T: průběžně Z: obecní úřad
3. Radě obce schválit jednací řád rady

obce, organizační řád obecního úřadu. 
10:0:5 T: 12. 4. 2001 Z: rada obce
4. Místostarostce informovat na jedná-

ních zastupitelstva obce o průběhu reali-
zace výstavby DPS. 

14:0:1 T: průběžně Z: p. místostarostka

Zastupitelstvo obce zamítá
1. Návrh uložit finančnímu výboru

kontrolu financování a realizace stavby
DPS. 6:6:3

2. Návrh uložit kontrolnímu výboru
kontrolovat stavbu DPS z hlediska dodr-
žování projektové dokumentace (bez
ohledu na výkon stavebního dozoru).
2:7:6

V Hukvaldech 7. 3. 2001

Jaroslava Michnová Petr Sobotík
místostarostka starosta

Usnesení z 16. zasedání
zastupitelstva obce
Hukvaldy
dne 20. 3. 2001

1. Zastupitelstvo obce bere na vědomí
— Rezignaci starosty p. Petra Sobotíka

ke dni 31. 3. 2001 na funkci starosty obce
— Rezignaci p. Václava Kroči na funkci

člena zastupitelstva obce ze dne 19. 3. 2001

Zastupitelstvo obce schvaluje:
— Program jednání 16. zasedání zastu-

pitelstva obce Hukvaldy 12:0:2
— Výjimku (bod čl. 7, odst. 8 org. řádu

obce Hukvaldy) při předání funkce sta-
rosty 

— Neprovádět inventury veškerého
majetku obce, vyčíslit pouze přírůstky
a úbytky. 9:1:4

— Poskytnutí měsíční odměny podle §
75 odst. 3 zák. 128/2000 Sb; odstupující-
mu starostovi Petru Sobotíkovi po dobu 2
měsíců. 8:1:5

— Nezabývat se volbou starosty. 9:1:4

Zastupitelstvo obce neschvaluje:
— Poskytnutí odměny odstupujícímu

starostovi ve výši 3 měsíční odměny. 5:0:9

V Hukvaldech: 21. 3. 2001

Jaroslava Michnová Petr Sobotík
místostarostka starosta

Poznámka redakce: Jednání zastupitel-
stva obce, které na žádost 6 zastupitelů
svolal ještě před ukončením funkce Petr
Sobotík, se 18. dubna nesešlo, nesešlo se
v počtu dostatečném pro jednání. Pří-
tomno bylo pět zastupitelů za ODS, jeden
za SNK a jeden za KSČM. Dle sdělení
pana Sobotíka, kterého paní místosta-
rostka pověřila vedením jednání (byla
v té době v nemocenském stavu), nebyli
všichni nepřítomni omluveni. Jednání
bylo ukončeno, po něm proběhla beseda
občanů, kterých se sešlo poměrně dost,
s přítomnými poslanci. 

Běh Terryho Foxe 2001
Příběh Terryho Foxe 

Historie Běhu Terryho Foxe se váže na
životní příběh mladého Kanaďana, které-
mu byla v 18 letech amputována noha
postižená rakovinou kosti. V bolestech
a utrpení, které Terry prožíval a které
viděl u ostatních pacientů, se zrodila
touha překonat bezmocnost a podnik-
nout něco, co by napomohlo boji proti
této zákeřné nemoci. Rozhodl se běžet
napříč Kanadou a uspořádat sbírku fi-
nančních prostředků na výzkum rakovi-
ny. Po intenzívním tréninku a pečlivé pří-
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pravě se 12. dubna 1980 vydal z východ-
ního pobřeží kanadské provincie New-
foundland na trať „maratónu naděje„. Za
143 dní uběhl 5565 km, denně absolvoval
dávku téměř rovnou délce maratónské
tratě. U Thunder Bay v provincii Ontario
byl nucen svůj hrdinský maratón ukon-
čit. Rakovina se rozšířila do plic a 28.
června 1981 ještě ani ne 23letého Terryho
přemohla. Terry Fox se zapsal do srdcí
miliónů Kanaďanů. Stal se národním hr-
dinou a z jeho „maratónu naděje” vznik-
la tradice, která velmi rychle pronikla i za
hranice Kanady. 

Hlavní principy Běhu Terryho Foxe
1. Běh je dobrovolná humanitární akce. 
2. Všechny prostředky získané ve jménu

Terryho Foxe jsou dle jeho přání věno-
vány na výzkum rakoviny. 

3. Běh Terryho Foxe má dvojí účel — zís-
kat prostředky na výzkum rakoviny
a zároveň předat Terryho poselství dál,
především dětem a mladým lidem. 

4. Komercionalizace běhu nepřípustná.
Sponzoři nemají mít z podpory běhu 
žádný komerční prospěch. 

5. Náklady na organizaci běhu musí být
kryty z jiných prostředků než je výtě-
žek běhu. 

6. Rodina Terryho Foxe má výhradní
právo rozhodovat o užití jeho jména. 

7. BTF je během nesoutěžním. 
8. Trať je možno absolvovat jakýmkoliv

způsobem – chůzí, během, na invalid-
ním vozíku, na kole, kolečkových brus-
lích, s kočárkem, se psem… — podle
vlastních sil. 

9. Běhu se může zúčastnit každý bez
omezení – občané všech věkových ka-
tegorií, od seniorů po novorozence. 

Desatero pro zdraví 
Jedním z cílů BTF je i propagace —

osvěta v oblasti zdravého životního
stylu, který pomáhá předcházet one-
mocnění rakovinou. Podpořte všichni
propagaci následujícího desatera zpra-
covaného Ligou proti rakovině Praha. 

1. Nekuřte. Jste-li kuřák, přestaňte, jak
nejrychleji dokážete. Nekuřte v pří-
tomnosti jiných. Jste-li nekuřák, ne-
zkoušejte, jaké to je!

2. Omezte pití alkoholických nápojů, ať
jde o pivo, víno či koncentráty. 

3. Zvyšte denní příjem zeleniny a čer-
stvého ovoce. Jezte často cereálie
(obiloviny) s vysokým obsahem
vlákniny. 

4. Zabraňte nadváze, zvyšujte svou tě-
lesnou aktivitu a omezte příjem tuč-
ných jídel!

5. Chraňte se před nadměrným sluně-
ním, spálením kůže, chraňte zvláště
děti!

6. Dodržujte pečlivě předpisy při práci,
které vás chrání před kontaktem s ra-
kovinotvornými látkami. Dodržujte
zdravotní a bezpečnostní předpisy
u látek, které mohou vyvolat rakovinu!

7. Navštivte ihned lékaře, jestliže zpo-
zorujete na těle bulku, nehojící se
vřídek (i v ústech), mateřské zna-
ménko, které změnilo tvar, velikost
a barvu nebo dojde-li k neobvyklému 
krvácení. 

8. Navštivte lékaře, máte-li déletrvající
potíže jako: chronický kašel, vleklý
chrapot, změny při močení a stolici
či nevysvětlitelný váhový úbytek!

9. Ženy, navštěvujte pravidelně svého
gynekologa a požadujte pravidelně
stěry děložního čípku, které jsou
vhodnou prevencí. 

10. Ženy, kontrolujte pravidelně své prsy.
Po padesátce využívejte možností vy-
šetření na mamografu. 

V roce 2000 se k 31. 10. uskutečnilo 230
Běhů Terryho Foxe, počet účastníků
95 000 a vklady činily 3 900 000 Kč. 

V Hukvaldech se 1. ročník Běhu Terry-
ho Foxe konal na návrh Ivy Kornetové
a Místního sdružení ODS 3. 6. 2000. Pořa-
datelem byla Obec Hukvaldy Vybrala se
finanční částka 22 028 Kč a registrováno
bylo celkem 363 účastníků. 
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2. ročník Běhu Terryho
Foxe se koná 1. 5. 2001
Start: Základní škola Leoše Janáčka Hu-
kvaldy
Cíl: Restaurace U Richarda
Registrace: 8.00—9.00 hod. 

D výše vkladu je dobrovolná
D dle výše dobrovolného příspěvku mů-

že účastník získat jako dík za dar re-
klamní předmět 

D tričko: 120 Kč a výše (počet triček je
omezen)

D čelenku: 30 Kč a výše
D některé další propagační materiály

(samolepky, diplomy)
D je možno se zaregistrovat a účastnit

i bez finančního vkladu
D pro daňové účely lze vystavit doklad

přímo při registraci nebo i dodatečně

Za organizační výbor BTF Alena Lévová

Rozpočet pro rok 2001
Byl sestaven v příjmech na částku

28 571 tis. Kč, na straně výdajů na 28 107
tis. Kč. V příjmové části tvoří příjmy
z daní 8319 tis. Kč, nedaňové příjmy 1494
tis. Kč a kapitálové příjmy 1650 tis. Kč,
největší položkou jsou dotace — 17 108
tis. Kč, z toho 16 800 tis. Kč na stavbu
domu s pečovatelskou službou. 

Nejvíce výdajů je mimo investiční akci
– dům s pečovatelskou službou — a sprá-
vu rozpočtováno na školství. Do výdajů
jsou zahrnuty náklady na likvidaci odpa-
du, provoz skládky, údržbu veřejných
prostranství, provoz a údržbu veřejného
osvětlení, požární ochranu, příspěvky
spolkům — TJ Sokol, Junák atd. Obec
musí v rozpočtu pamatovat na úhradu
splátek půjčky. 

Zaujal mne údaj z obecní kroniky. Kro-
nikář Jan Smolík v ní na straně 22 píše
(doslovný opis):
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„Účetní knihy počínají rokem 1850.

Příjmy obce Sklenov za rok 1851 činí
i s přirážkami 78 zl. 53 kr., vydání 74 zl. 52
kr. Příjmy obce Hukvaldy v r. 1850 činily
23 zl. 37 kr., vydání 22 zl. 13 kr. Účetní
kniha obce Sklenov jest česky vodzena .
Účetní kniha obce Hukvaldy jest od r.
1851 až do roku 1863 úplně německy
psaná. Taktéž některé protokole obecní-
ho sezení výboru Hukvaldsko Sklenov-
ského jako r. 1850, 1851, 1852, 1860, 1861
jsou německé. Zaváděním němčiny do
úřadování obecního byl představený
obce František Mahr“. 

Karla Klečková

JJJJaaaakkkk    ttttoooo    vvvviiiiddddíííímmmm    jjjjáááá
Redakce zařadila do této rubriky všech-

ny příspěvky, které obdržela. Jsou uvádě-
ny v redakčně neupravovaném znění. 

Vážení spoluobčané 
V minulých dnech jste obdrželi dopis

paní Kornetové, předsedkyně MO ODS,
kde mimo jiné uvádí, že se v současné
době více diskutuje o místních problé-
mech. Musím konstatovat, že nic takové-
ho nepozoruji (snad v ODS). Starosta pan
Sobotík rezignoval na svou funkci, uvedl
důvody, já jeho rozhodnutí respektuji.
Podivuji se však nad tímto hodnocením
za posledních 18 měsíců. Proč ne za celé
období od voleb v r. 1998. Tomu nerozu-
mím. Právě volby změnily situaci na OÚ
proti představě ODS. V demokratické
společnosti si nemůže zvolený funkcio-
nář určovat, s kým chce spolupracovat.
To ovšem odmítl pan starosta respekto-
vat a od počátku usiloval o znemožnění
paní místostarostky, hledal důvody k její-
mu odvolání. To se mu však nepodařilo.
Tedy ne Sasín, ne lidovci, jak se snažíte
zdůvodnit rezignaci starosty. Hledejte vi-
níka ve svých řadách. Nezamlžujte situa-
ci a řekněte občanům pravdu. V posled-
ních volbách došlo ke změnám na po-

stech starostů nebo místostarostů v ně-
kolika okolních obcích, ale nikde nebylo
kolem toho tolik rozruchu a publicity
(několik desítek článků v tisku) jako na
Hukvaldech. Proč to?

Občané, posuďte sami, kde je podstata
vzniklé situace. 

František Sasín

Stanovisko MO KDU–ČSL
k rezignaci pana
starosty 
Hukvaldy 26. března 2001

Je nám upřímně líto, že pan Petr Sobo-
tík jako starosta obce neprojevil ve svém
posledním volebním období větší zájem
o spolupráci s místostarostkou paní Jaro-
slavou Michnovou. 

Jsme rádi, že za dlouhou dobu jeho sta-
rostování se obci vedlo dobře, možno říci
i velmi dobře, a proto se domníváme, že
je vážným kandidátem na udělení čest-
ného občanství obce Hukvaldy. 

Věříme, že jeho politická kariéra ne-
končí a do nové práce i do osobního živo-
ta mu z celého srdce přejeme více poho-
dy, dobré zdraví a hodně Božího pože-
hnání!

Za výbor MO KDU–ČSL Hukvaldy
František Sasín, předseda

Víte, jaké povinnosti
má zvolený člen
zastupitelstva obce? 

Odpověď je jednoduchá — starat se
o co největší veřejný rozvoj a veřejné
blaho své obce. K tomuto obecnému
pojmu je možno rozvíjet nekonečné
množství konkrétních myšlenek a nápa-
dů, které lze pak v součinnosti s platnými
zákony ve čtyřletém volebním období re-
alizovat. 
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Tímto svým příspěvkem reaguji na

výrok MUDr. Dieneltové, která na zase-
dání ZO dne 20. 3. 2001 po viditelné kon-
zultaci s Mgr. Jílkem, vznesla dotaz: Řek-
něte, čím jsme poškodili obec (Rozuměj
– nás 8 až 10 zastupitelů dohodnutých
k likvidaci všeho dobrého, co se v obci
v uplynulém desetiletí vytvořilo. Pan Ing.
Žáček za komunisty hovoří o svém
„týmu“. )? 

Odpovím velice stručně: 
1. Svým špatným rozhodnutím ve věci

správy hradu jste připravili obec Hukval-
dy minimálně o 300 tis. Kč ročně (na stole
v době přerozhodování ležela tato nabíd-
ka, mohla sloužit např. k částečné úhradě
provozu DPS, na který se přihlášení zá-
jemci jistě už těší, avšak dosud neznají
vstupní poplatek a měsíční náklady —
nebudou malé )

2. Přízemí Janáčkovy rodné školy — zá-
jemce Fond Janáčkovy Hukvaldy — plány
jsme viděli již v předchozím zastupitel-
stvu, vaší vinou pozdní rozhodnutí —
méně financí

3. Prodej obecního pozemku rodině
spřízněné p. místostarostce za skandální
cenu 3 Kč/m2 přišla obec asi o 80 000 Kč,
toto rozhodnutí je zcela nepochopitelné,
jednoznačně v neprospěch obce

4. Ihned po volbách v roce 1998 snaha
o změnu všeho, co dosud dobře fungova-
lo — obecní skládka, správce hřbitova,
parkoviště, sekání trávy okolo ZŠ
a s tímto sekáním trávy související střet
zájmů, kde p. František Sasín jako člen
rady obce si v obecní radě svým hlasem
sám rozhodoval o výši finanční částky za
sekání trávy a v průběhu jednání obecní
rady podlézal nabídnuté ceny, aby zakáz-
ku získal. V letošním roce, zakázku získal
jeho rodinný příslušník — zákon se však
vztahuje i na ně. Totéž v případě parko-
viště, kde p. místostarostka v průběhu
jednání obecní rady jednající v záležitos-
ti pronájmu parkoviště vyšla na chodbu
a tam s určitou firmou dohadovala cenu,

za účelem získání zakázky pro tuto firmu.
Mimochodem tato firma „zcela náho-
dou” získala pronájem parkoviště i letos,
a to za nižší nabídnutou cenu než jiný
uchazeč

5. Postupná likvidace velice dobře fun-
gující elektro–firmy Kroča, opravující ve-
řejné osvětlení

6. Hnusnými předvolebními hanopisy
na úrovni nejnižší spodiny — samozřej-
mě hrdinové bez podpisu, zostuzující
celou obec i v tisku, zejména pak ve vám
možná spřízněném bulváru „Kamelot“.
Jelikož se v minulosti nikdy před tím
u nás v naší obci nic takového nevyskytlo
a jelikož byli dva synové kandidátů do ZO
přistiženi při roznášení těchto básní
u mého obydlí, když tyto tiskoviny zasou-
vali do oplocení, lze s velkou pravděpo-
dobností vydedukovat, kdo se na těchto
básních, které by mohly být směrovány
při troše přemýšlení i na autory samy, po-
dílel. Jejich anonymní zveřejnění po
dvou letech v okresním „Kamelotu“, opět
něco napovídá. Možná, že za peníze by
redakce uvedla, kdo jim toto zboží nabízí.
Připomíná to časté případy na ZO, kdy
Ing. Žáček řekne „já se svým týmem” (ko-
lektivem) a ten kolektiv (ať už je dnes slo-
žen poněkud jinak) je tak zbabělý, že se
nikdy nepřihlásí k autorství čehokoliv.
Mohl bych, a bude-li třeba, budu, pokra-
čovat ve výčtu vašich negativ. 

Vážená paní doktorko, myslím si, že
jste velice nešikovně položila otázku,
která zazněla v úvodu. Ten váš tým by
měl říct voličům to pozitivní, to, co jste
pro naše Hukvaldy udělali dobrého, s čím
se může naše krásná obec chlubit, dobrý
nápad, dobrou myšlenku. Já jako přede-
vším volič a také zastupitel, bydlící na
Hukvaldech, nechci zastupitele takto ne-
gativně smýšlející v neprospěch občanů
obce a její dobré pověsti, kterou v uply-
nulém desetiletí měla zejména díky
tomu, jak dobře se staral starosta Petr
Sobotík. Pavel Bernatský, člen ZO 
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Hukvaldy 2001

Není mým stylem dopisování do občas-
níku i jiných periodik. Preferuji dialog
z očí do očí, kdy obě strany mohou reago-
vat okamžitě. Zastupitelstvo svolané na
popud odstupujícího starosty dle zákona
o obcích však bylo tak bouřlivé, že dle
mého názoru se nedalo o čemkoliv disku-
tovat. Dobře udělal ten, kdo nemluvil,
nebo mluvil málo. Abych se mohl vyjádřit
k dění v obci v měsíci březnu, musím se
vrátit k počátku volebního období. Tyto
poslední řádné komunální volby rozděli-
ly zastupitelstvo na Hukvaldech mezi
čtyři strany. Byl zvolen starosta, místosta-
rosta, rada, zastupitelstvo. Vedení obce
začalo pracovat. Dohadování nebylo jed-
noduché, ale věřil jsem, že čas vše urov-
ná. Po roku působení v radě jsem se od-
hodlal zhodnotit roční práci. Vyšla mi
z toho kritika starosty, který vůbec nepra-
coval dle mých představ a tam dle mého
názoru problémy začínaly. Nikdo před
tím se to neodvážil říci veřejně. Odvetou
za to mi bylo 10 článků v mnoha kraj-
ských, okresních i obecních novinách,
které konstatovaly jaký jsem lhář. Kromě
toho byl svolán míting, kde jsem měl vše
vysvětlit. Jsem taky toho názoru, že pro-
blémy se mají řešit tam, kde vznikají.
Tehdy žádný závěr nebyl přijat kromě
toho, že mne starosta požádal o odstou-
pení z rady či zastupitelstva. To jsem od-
mítl a své setrvání ve funkci radního jsem
si nechal potvrdit na následujícím zastu-
pitelstvu. Tím se neřešena situace uzavře-
la a přetrvávala do březnových dnů 2001. 

Obecní zastupitelstvo rozděleno na dvě
části spolu soupeřilo. Žádná ze skupin
nechtěla ustoupit ze svého záměru. Vím,
jak taková situace je obtížná pro vedení
obce, zejména pro starostu. Těžko nachá-
zel společnou řeč se svou zástupkyní i ji-
nými členy rady. To byl můj hlavní důvod
mého vystoupení a kritiky práce starosty.
Tím chci říci, že důvody odstoupení pana
starosty nejsou tak jednobarevné, jak je
uvedeno v jeho abdikačním dopise. 

Za současný stav ve vedení obce zod-
povídají všichni zastupitelé, radní, nevy-
jímaje starostu s místostarostkou. 

Odstupujícímu starostovi patří plným
právem pochvala za věci, které udělal
v první polovině svého působení ve funk-
ci. Nastartoval úpravy obce, dokončil ply-
nofikaci obce, dokončil výstavbu skládky
a zahájil svoz tříděného odpadu. Obnovil
tradici konání kulturních akcí, především
festivalu a zviditelňoval Hukvaldy za
podpory jejich slavných rodáků, dokázal
dostavět sál. Za to mu bezesporu patří
potlesk občanů, který mu věnovali po
jednání zastupitelstva. 

Musím ale konstatovat, že v druhé části
svého „starostování” se začal zabývat
věcmi, které tak přímo nesouvisely s obcí
Hukvaldy a jejími občany. Hukvaldům se
vzdaloval, a to se kromě jiného projevilo
v posledních komunálních volbách. Jeho
situace se stala obtížnější i po změně
místostarosty. Prosazování jeho názoru
nebylo jednoznačnou záležitostí jako
dřív. Pan starosta dále stavěl na svých ob-
líbencích, které tlačí do popředí a chválil
za práci, kterou snad ani nikdy neudělali.
Tím si znesvářil druhou stranu. Žádná
snaha o dohodu či kompromis. Hlasová-
ní v zastupitelstvu se lehce naklonilo
proti němu. Nikdy jsem nesouhlasil
s jeho množstvím aktivit mimo obec. On
však vždy konstatoval, že to je vše pro
obec. Prostě se to nedalo stihnout a přišla
poslední kapka. Vůbec si nemyslím, že to
byla jedna kapka. Těch kapek bylo
mnoho, celý potok. Je pravdou, že jedna
je poslední. Znám to ze své praxe, ze své
sportovní činnosti. Jak se přestane dařit
a vyhrávat, lidé se odvracejí, nejsou
ochotni pomáhat a spolupracovat. Člo-
věk zůstává na problémy sám, padá na
něj celý svět. Pak je opravdu lépe odejít
a poohlédnout se po něčem jiném. Snad
balzámem na duši byla obrovská mediál-
ní kampaň sloužící převážně odstupující-
mu starostovi, neřešila však problémy
a obec Hukvaldy poškodila. Obec bez sta-
rosty nemůže existovat. Zákon nám dává
šest měsíců na to, abychom zvolili nové-
ho starostu. Nové volby do konce řádné-
ho volebního období je nesmysl, stejně
by nepřinesly podstatné změny. 

Věřím, že my všichni, kteří jsme za to
zodpovědní, najdeme snahu jednat a do-
hodnout se. Jsem přesvědčen, že do čela
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Hukvald vrátíme osobnost, která bude
pokračovat ve věčně nedokončeném díle.
V krajním případě přijmeme přechodnou
variantu, která dovede Hukvaldy k řád-
ným komunálním volbám. Já jsem při-
praven pro to udělat maximum. Mám
však své zásady, přes které nejsem ocho-
ten jít. Ing. Luděk Žáček

Zadarmo ani kuře
nehrabe… 

Mám ráda česká přísloví. Ve zkratce,
zpravidla vtipně, odhalují nejdůležitější
lidské vlastnosti, komentují situace.
Rčení, kterým jsem nazvala svůj příspě-
vek, mi ihned vytanulo na mysli, když
paní místostarostka na jednání zastupi-
telstva obce řekla (ne poprvé), že ona
stále dělá něco navíc, a že přece nikdo
nebude pracovat pro obec zadarmo. Od
řadového občana by byl tento výrok po-
važován za egoistický a hloupý. Funkce
místostarostky obce není přece vymeze-
na pracovní dobou, proto považuji tento
její výrok za zcela neomluvitelný. 

Určitě zvedl hladinu adrenalinu desít-
kám, ba stovkám občanů. Zná ona vůbec,
jak to v obci chodilo a chodí? Nebo si
dosud nepovšimla třeba obětavé práce ce-
lých generací hasičů? A co Sokol, bývalí
ochotničtí herci, SRPŠ, učitelé i řadoví ob-
čané jako vedoucí kroužků, cvičitelé, orga-
nizátoři brigád, turistických akcí? Já sama
dobře znám činnost místní organizace
žen – kurzy šití, vaření, pečení koláčů na
výlety a obecní akce, úklid prostranství,
chodníků a okolí autobusových zastá-
vek… Samozřejmě vše zdarma, po pracov-
ní době, s vlastním nářadí, A co například
Klub důchodců s velmi pestrou činností?
A další, které jsem nestačila jmenovat. 

Ten, kdo nezažil nadšení z dobrého ná-
padu a jeho provedení, ten nepochopí, že
je možno pociťovat radost a uspokojení
pouze z prospěšnosti vykonaného díla.
Ale altruizmus jako egoizmus už asi musí
být přímo zakódován v genech. 

Iva Kornetová

Úvaha nad zlobou
Zatímco předseda poslanecké sně-

movny osobně poděkoval bývalému sta-
rostovi obce Hukvaldy Petru Sobotíkovi
za jeho práci, zakomplexovaní jedinci
(někteří pravděpodobně sedí i v obec-
ním zastupitelstvu) jsou plni nenávisti
ke všemu lidsky kladnému. Dále skládají
své hnusné veršovánky plné jedovatých
slin na tohoto člověka. Alespoň kdyby
mlčeli, když už nedokážou pronést pár
slov poděkování. Ještě na sebe upozor-
ňují, že jsou to oni, kteří jej vyštvali. To
vše jako vždy zbaběle, anonymně, proto-
že čest, slušnost a odvaha stát za svým
názorem, podepsat se — to je těmto
lidem absolutně cizí. 

Musí to být opravdu zvrácený tvor,
plný zloby a zášti ke všemu lidskému.
Zřejmě v důsledku nezvládnutých osob-
ních komplexů je schopen stálých špina-
vostí. Po rezignaci starosty pak proti dal-
ším členům zastupitelstva, kteří mu ne-
jsou po chuti. Nyní je na řadě ředitelka
Základní školy Leoše Janáčka, které rov-
něž nemohou odpustit úspěchy školy,
žáků, učitelů. Dokonce se neštítí útočit
proti lidem, kteří pracují pro obec
s malou nadějí na osobní prospěch
a uznání. Používat udavačských metod
hodných bývalé StB, například na pana
Josefa Sýkoru, to je asi podle autorů ta
pravá demokracie, kterou jsme ještě my
nepochopili. Lituji dokonce děti těchto
tvorů, protože mám obavu, že v budouc-
nu mohou nést dědictví po svých rodi-
čích. 

Doufám, že nové vedení obce, obklo-
peno společností popsaných individuí,
čeká skvělá budoucnost a úspěchy pro-
spěšné všem občanům Hukvald. 

Je jen škoda, že více poctivých a sluš-
ných členů obecního zastupitelstva ne-
našlo dosti důvodů a odvahy k tomu,
aby odešli a distancovali se tak od výše
popsaných, jako to učinil pan Václav
Kroča. Lubomír Rek, občan Hukvald
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Jaký byl náš karneval
Již dlouho před datem 3. 3. 2001 bylo

v mnoha domácnostech velmi rušno.
Důvod? Výroba karnevalové masky. Ti
nejmladší z naší obce „přinutili” své rodi-
če k této náročné ale krásné činnosti. Ne-
jeden rodič se řádné zapotí, než vyhoví
přání svého „drobečka“. Když ale nasta-
ne ten důležitý den, jsme všichni spoko-
jeni a děti se nadšeně „zahalují” do své
masky. A tak se to 3. 3. 2001 v jídelně ZŠ
hemžilo různými zvířátky, broučky, mo-
týlky, kovboji, čerty, muchomůrkami
a dokonce letos dorazil i Krakonoš. Po pr-
votním šoku ze spousty dospělých, kteří
na karneval přišli, jsme se rychle „otřepa-
li“, přidali jsme stoly a židle a rej masek
mohl začít. Děti se kroutily ve víru tance
a soutěžily. Příjemně je překvapily i paní
učitelky, které „přiletěly na koštěti” coby
ježibaby. Pro rodiče bylo připraveno malé
občerstvení. Když se začaly rozdávat me-
daile a diplomy za masky, všechny děti
hrdě ukazovaly svým rodičům, prarodi-
čům i kamarádům, že právě jejich maska
je tou nejlepší. Dětský karneval se vyda-
řil, i když po něm zazněly různé hlasy,
které se snažily znechutit organizátory.
Splnil to, proč byl pořádán. Byl to dětský
karneval a proto bylo vše činěno pro naše
děti. Ty odcházely z karnevalu spokojené
a šťastně a to byl hlavní smysl celé akce.
Nutno ještě dodat, že i když se na přípravě
podílelo jen pár lidí, konečný úklid byl zá-
ležitostí téměř všech rodičů a za to jim
chci za organizátory karnevalu poděkovat. 

Za výbor SRPŠ Mateřské školy
Ivana Kapsiová

Karneval
V pátek dne 9. 3. v Základní škole Leoše

Janáčka proběhl školní Dětský karneval.
Pořádal se víceúčelovém sále od 16 do 19
hodin. Pobavit se přišli malí i velcí. Na
parketu jsme mohli mezi rejem masek
vidět tancující kočky, bezdomovce, vězně
a samozřejmě princezny. Vyhrál ovšem
velbloud s princeznou Solimánskou na
hřbetě, kterého osedlala malá sestra Ča-
jánková. Na karnevalu nechyběli páni
učitelé, paní učitelky a rodiče. Nejvíce se
natancoval pan učitel Hložanka, když
nám všem s chutí tance předváděl. 

Vstupné bylo dobrovolné a v programu
vystupovala hudební skupina Heliantus,
taneční skupina z Brušperku, nechyběl
samozřejmě kouzelník, probíhaly různé
soutěže a neustálý tanec. „Kouzelné”
představení proběhlo hned na začátku
a trvalo celou hodinu. Bylo nevšední
a vtipné. Podle potlesku a radostných
tváří i velmi úspěšné. Takže, když karne-
val končil, nikomu se nechtělo ze skvělé
atmosféry a pohody domů. 

Veronika Mikušová, 6. roč. 

Oslavy 20. výročí
otevření nové budovy
Základní školy na
Hukvaldech 

Dne 8. listopadu 1980 byla předána do
užívání nová budova základní školy
v Dolním Sklenově. Školu začali navště-
vovat žáci z Hukvald, Horního Sklenova,
Dolního Sklenova a Rychaltic. 

ZZZZ    nnnnaaaaššššiiiicccchhhh    šššškkkkoooollll
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O oslavách 20. výročí jejího otevření

jsme začali přemýšlet již na jaře roku
2000. Dotace na výstavbu nového víceú-
čelového sálu v objektu školy nás přimě-
ly posunout termín oslav až po jeho do-
končení. Rozhodli jsme se tedy spojit
oslavy se Dnem učitelů v měsíci březnu.
Oslovili jsme v Občasníku místní podni-
katele, aby nám finančně přispěli. Bohu-
žel, pomohl nám pouze ing. Milan Mikuš,
Stanislav Fojtík a člen rady školy ing. La-
dislav Foldyna. Nicméně almanach již
byl ve fázi příprav a rozpočet obce umož-
ňoval částečné krytí finančních nákladů
na jeho vydání. Děkuji všem, kteří jeho
vydání připravili: Aleně Polochové, Haně
Volné, Květě Křenkové, Karle Klečkové
a Stanislavu Fojtíkovi.

Měsíc před oslavami začaly přípravy na
akademii. Mladším žákům pomáhaly
paní učitelky, ale ti starší dostali možnost
sami se rozhodnout, zda chtějí nebo ne-
chtějí vystoupit a s jakým programem.

Musím přiznat, že nás potěšily jejich ná-
pady a zdařilá realizace. Žáci pomáhali
i s výzdobou školy, pozvánkami pro hosty
a bývalé pracovníky školy. Velkým dílem
přispěli i rodiče pod vedením předsedy
SRPŠ Milana Koutného, kteří připravili
večerní zábavu. 

V sobotu 24. 4. oslavy vypukly. Návštěv-
níci si mohli prohlédnout školu, výrobky
žáků z hodin pracovní a výtvarné výcho-
vy i z výtvarného centra, modely letadel
letecko modelářského kroužku, kroniky
a výstavku z historie školy. Měli jsme při-
pravenu sbírku Pomozte dětem, jejíž vý-
těžek v částce 2 840 Kč byl odeslán na
konto této nadace. V 16.00 hod. byla za
přítomnosti asi 300 lidí zahájena slav-
nostní akademie v prostorách víceúčelo-
vého sálu. Přivítala jsem bývalé paní ředi-
telky Danuši Jaržemskou–Perišitiovou,
Zdeňku Lochmanovou, která má na vý-
stavbě budovy velké zásluhy, Hanu Vol-
nou a kytička nechyběla ani pro bývalou



Hukvaldsk˘ obãasník 14
dlouholetou zástupkyni Svatavu Hrabov-
skou. Dále pak některé členy obecního
zastupitelstva a ředitele škol Povodí Ond-
řejnice. Akademie se nám podle ohlasu
podařila, za což patří dík všem dětem,
které vystupovaly, pedagogickému kolek-
tivu, Aloisu Piskořovi, ing. Lubomíru Pis-
kořovi, Petru Strakošovi — vedoucím
Lašské dechové hudby mladých a čle-
nům SRPŠ. Po ukončení akademie byli
bývalí učitelé, ředitelky, členové obecní-
ho zastupitelstva a ředitelé škol Povodí
Ondřejnice pozváni na malé pohoštění
ve školní jídelně, které připravily kuchař-
ky. Mezitím rodiče a učitelé připravovali
sál na večerní zábavu. Na zábavě se ná-
vštěvníci také dobře bavili. Výtěžek bude
opět věnován na kulturní a sportovní
akce žáků školy. 

A jak viděly přípravy a samotné oslavy
někteří žáci 7. ročníku?

„Při vystoupení to byla hrozná honička,
protože někteří vystupovali i čtyřikrát
a měli co dělat, aby se stačili převlék-

nout.” „Všichni si oddechli, že vše dobře
dopadlo“. „Každá třída se snažila, aby
měla ten nejlepší program. Když nastal
den D, byli všichni účinkující vyděšeni
a nervózní, že to zkazí. Ale podle babičči-
na úsudku to dopadlo velmi dobře.”
„Všichni účinkující byli nervózní a báli
se, jestli to předvedou rodičům a všem
lidem správně.” Doufám, že se vám vy-
stoupení naší školy líbilo a budete se
s námi těšit na další akademii.” 

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

Těší nás úspěchy školy
Čtyřiadvacátý březen 2001 byl jedním

z významných dnů v životě ZŠ Leoše Ja-
náčka v Hukvaldech. Je důležité vysvětlit,
proč tomu tak bylo. 

8. listopadu 2000 tomu bylo 20 let, co
byla slavnostně otevřena tato školní bu-
dova a zahájena výuka. Už při položení

Mravenečkové z 1. ročníku
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základního kamene panovalo mezi žáky,
učiteli i občany velké nadšení: „Budeme
mít novou školu a budeme všichni po-
hromadě“. 

Za dobu dvaceti let se v nové škole vy-
střídalo několik ředitelů, učitelů i ostat-
ních pracovníků. Většina z nás však vzpo-
míná na léta prožitá v této škole ráda. 

Práce s dětmi, jak všichni víme, je ná-
ročná, ale krásná. Nebylo vždy všechno
jednoduché a přímočaré, ale úspěchy
i nezdary patří ke každé práci. Těch úspě-
chů a radostí však bylo mnohem víc. 

O novém, krásném i potřebném víceú-
čelovém sále už bylo napsáno hodně. Na
jeho otevření závisela také už zmíněná
oslava. Všichni bývalí zaměstnanci školy,
občané i hosté byli pozváni na „Žákov-
skou akademii u příležitosti 20 let otevře-
ní této školy” s prohlídkou budovy školy.
Dostalo se nám milého přijetí ředitelkou
školy paní Lévovou a zástupkyní paní
Křenkovou, které nám předaly ALMA-
NACH (přehled zaměstnanců za uplynu-

lých 20 let trvání školy). Byl zpracován
velmi zodpovědně a přehledně. Děkuje-
me za něj. Po prohlídce upravených a vy-
zdobených učeben, pečlivě připravené
výstavky žákovských prací, kronik školy
následovala žákovská akademie. Žáci
spolu s učiteli předvedli svůj bohatý pro-
gram. Mravenečci první a druhé třídy, ve-
selé scénky, pěvecká i hudební vystoupe-
ní, aerobik, mažoretky, Lašánek i malí
muzikanti z Lašské dechové hudby mla-
dých na nás velmi silně zapůsobili. Potě-
šilo nás, že škola žije a pracuje s chutí,
pod dobrým vedením a kolektivem pra-
covníků, kteří odvádějí záslužnou práci
často na úkor svého osobního volna. 

Po ukončení programu jsme se sešli ve
školní jídelně, kde bylo pro nás připraveno
pohoštění. Večer pak následoval večírek. 

Všem, kteří se podíleli na přípravě této
oslavy patří zasloužené poděkování nás
všech přítomných. Přejeme žákům, uči-
telům i ostatním pracovníkům, aby i na-
dále dosahovali tak pěkných výsledků

Šamanský tanec „Huta huta“
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jako dosud. K tomu všemu přejeme do
dalších let hodně tvůrčích sil, pracovního
nadšení a radost z dobrých výsledků. 

My, starší pracovníci, se budeme zpo-
vzdálí radovat a těšit z vašich úspěchů. 

Drahomíra Kuchařová

Školní akademie
Na školní Akademii se skoro každá

třída velmi pečlivě připravovala. Připra-
vovaly se i různé kroužky. Nejpopulárněj-
ší byl asi Lašánek a Lašská dechová
hudba mladých. Velmi roztomilí byli žáci
z 1. a 2. třídy. Naši prvňáčci byli převleče-
ni za malé mravenečky s velkou červenou
mašlí kolem krku. Také chlapci ze 2. třídy
představovali mravenečky a děvčata be-
rušky. Na pódiu si zacvičili před broučí
návštěvou i před diváky. 3., 4. a 5. třída si
bohužel nic nepřipravila. Nejmladší žáci
2. stupně, tedy „šesťáci“, si připravili re-
klamy. Největší potlesk sklidila reklama
na PEPSI. Sedmá třída měla dvě vystou-
pení. Tři žákyně předvedly tanec na píseň
Natalie Oreiro Tu Veneno, ostatní dívky
zazpívaly píseň Stín katedrál. Osmý roč-
ník překvapil „šamanskou” scénkou na-
zvanou Huta, huta. Devátý roční zatan-
coval kankán. Náladu naladily flétny
a klavír. Na pódiu se vystřídaly dva aero-
biky – 1. nacvičila školní družina, 2. krou-
žek Aerobic Anety Strakošové. Také nám
zarecitovala Markétka Čajánková z 2. třídy. 

Program byl velmi bohatý a trval jeden
a půl hodiny. Iveta Králová, 7. roč. 

Pomozte dětem
Již třetím rokem probíhá v naší vlasti

sbírka zaměřená na pomoc těm, kteří to
nejvíce potřebují — na děti. V rámci pro-
gramu oslav 20. výročí otevření nové bu-
dovy školy jsme se i my rozhodli zapojit
do akce POMOZTE DĚTEM a uspořádat
sbírku. Děti naší školy po celý týden s vel-
kým zaujetím vyráběly symbol celé akce
— malé žluté kuřátko se záchranným
kruhem. 

Každý, kdo přispěl — rodiče,
děti i hosté akademie — si

odnesl kuře jako malou
upomínku na slavnost-

ní atmosféru dne a na
to, že pomohl dobré

věci. Celková částka 2840
Kč byla zaslána 12. dubna

2001 na konto Nadace
rozvoje občanské společ-

nosti. Jsme rádi, že i my jsme měli podíl
na rekordní částce, která byla letos v ČR
vybrána — neuvěřitelných 7 750 538 Kč.
Děkujeme všem, kteří přispěli a pomohli
tělesně i duševně postiženým, týraným,
zneužívaným a mnoha jiným dětem. 

Lenka Nevludová, učitelka ZŠ LJ

Návštěva pedagogického
sboru ZŠ LJ ve Szkole
Podstawove ve Wisle

V letošním školním roce se z důvodů
týdenního pobytu žáků v chorvatském
Omiši neuskutečnil týdenní výměnný
pobyt se žáky ve Wisle. Plánujeme tento
pobyt opět v září, tedy v novém školním
roce. Máme požádáno o dotaci z progra-
mu Phare, příhraniční spolupráce. Bude
se opět jednat o žáky 4. ročníku. Učitelé
naší školy byli pozváni polskými kolegy
k návštěvě ve středu 11. 4. 2001. Byli jsme,
jako tradičně, velmi dobře přijati. Pro-
hlédli jsme si školu, její okolí, povinnou
dokumentaci, jako jsou třídní knihy, tříd-
ní výkazy a vedení další evidence. Do-
hodli jsme podrobnosti výměnného po-
bytu. Přišli se s námi pozdravit bývalý
starosta Karel Nogowczyk a současný zá-
stupce starosty Jan Cieslar. Škola se po-
chlubila úspěchy bývalého žáka, mistra
světa ve skocích na lyžích, Adama Malis-
che. Do pozdních odpoledních hodin
jsme diskutovali nad problémy školství
u nás i v Polsku. 

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy
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(na téma Jaro od žáků 4. a 5. ročníku)

Každé dítě se těší, 
že k nám jaro přijde svěží. 
Každá kytka už má pupen, 
dnes je přece měsíc duben. 
Potom bude každý strom 

obalený květem, 
ale to už sem půjde měsíc květen.

(Petr Kocián)

Na jaře nám roste kvítí
a rodí se zvířátka. 
O Velikonocích chlapci chodí
na veselá děvčátka. 

Rozkvétají sedmikrásky
a voní tu lučiny. 
Kluci chodí pro pomlázky
a svět je hned jiný. 

Slunce hřeje, žhne a pálí, 
obloha je bez mráčků. 
Ptáčci vylétají vzhůru
ve svém novém fráčku.

(Michaela Veselá)

Jaro, jaro zelené, 
ty jsi krásně příjemné. 
Když si sednu na travičku, 
vítr fouká na hlavičku. 
Viděla jsem v hejnu čápa, 
co nám nosí batolata. 
Vždy, když vidím vránu, 
volám tátu, mámu.

(Klára Piskořová)

Jaro už je tady, my si víme rady. 
Vezmem hračky, jdeme ven, 
na slunce se usmějem.

(Monika Krusová)

Jaro, jaro, už se vrací, 
zpívají nám všichni ptáci, 
zpívají nám všem, jak krásná je zem. 
Poupata už kvetou, petrklíče lezou. 
Petrklíč má krásný květ, 
o něm je hned spousta vět.

(Kamil Vítek)

Jaro, jaro už se vrací, 
náladu mám na legraci. 
Legrace je všude dost, 
vyhání nám všechnu zlost.

(Radek Boháč)

Jaro je květ, nádherný jak svět. 
Ptáčci zpívají, ty posloucháš

jejich zpěv. 
Ráno, když se vzbudíš, 
všude kolem květy vidíš. 
Slyšíš cvrlikání ptáčků, 
rychle pojďme na pomlázku!

(Kristýna Szijártová)

Jaro, jaro, roste kvítí, 
sluníčko už pěkně svítí. 
Zelená se zem
a je dobře všem.
(Marek Pustějovský)

Jak veršují děti naší školy?
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Vznik domů na
Hukvaldech

Mnohé čtenáře bude jistě zajímat, jak
vznikala v naší obci zástavba. Pátráním
v kronikách, stavebních protokolech,
v historii Hukvald zpracované panem Ml-
čochem a jiných dokumentech se mi po-
dařilo zjistit některé údaje z této oblasti. 

Na stránce 64 sklenovské kroniky je
zápis „O počtu domův a přibylých novo-
staveb od 1820 až do r. 1920. Celé století.
Dle přečíslování domův, které započalo
v r. 1820, stávaly v obcích jen následovní
domky:

a) V Hukvaldech do čís. 82. Z přibylých
domků do čís. 88 až do r. 1920 jsou 1 roz-
dělení, 2 stavby arcibiskupské a jen 3 no-
vostavby osadníků. 

b) V Horním Sklenově bylo číslo 37.
Z přibylých domů do čísla 43 jsou: 4 no-
vostavby a 3 rozdělení domu. 

c) V Dolním Sklenově bylo čís. 46. Do r.
1920 přibylo do čís. 57, a to dvoje rozděle-
ní a 9 novostaveb“. 

Počet domů v roce 1820 v Rychalticích
uvádí pan Mlčoch 93. Do roku 1918 jich
přibylo do čísla 116 (údaj z obecní kroni-
ky Rychaltic). 

Na jiné stránce kronikář píše: „Dle po-
věstí starých bývalých osadníků v Hukval-
dech stávalo mimo domů panských jen
10 domků, v kterých bydleli takoví řeme-
slníci, které panství potřebovalo. Na Pod-
lesí nebylo domův, byly tam panské ovčír-
ny. V pozdější době, když domův v tamní
osadě přibylo, nastalo přidělování panské
půdy osadníkům. Kdo se zdráhal přijati
svůj určený dílek, byl k tomu donucen“. 

Do druhé poloviny 18. století stávalo
v podhradí Hukvald pouze několik budov
— budovy dvora, zájezdní hospoda,
mlýn, pila, pivovar, palárna kořalky, řez-
nictví, kovárna, bednárna, staré aresty
a obydlí hlídače zvěře v oboře a tři domky
pro mušketýry na Podoboří. Za působení

biskupa hraběte Schrattenbacha byly roz-
parcelovány některé panské pozemky, v 2.
polovině 18. stol. došlo k parcelaci druhé,
a tak začíná výstavba Hukvald. Staví se na
Podoboří, nejprve Malá strana, a na Pod-
lesí. Velká strana a budovy na Podzámčí
vznikly z druhé parcelace. Mlýnská strana
je novější — kolem roku 1800. V druhé
parcelaci byl i příděl „dílků” — políček
z panského pozemku zvaného „Za pan-
skými kvartýry“. 

V historii Hukvald zpracované panem
Mlčochem, kde je uveden rok vzniku
budov, jsem zjistila, že ty dvě arcibiskup-
ské stavby, o kterých se zmiňuje kronika,
jsou číslo 83 — nová panská trestnice
(nyní p. Cásek) postavená v r. 1840
a z roku 1858 číslo 87 — arcibiskupský
hřebčín. Zde byly zřejmě všechny objekty
pod jedním číslem popisným až do roku
1939, kdy při domovní reorganizaci bylo
přiděleno dvěma vedlejším budovám
číslo 103 a 107, čtvrté číslo bylo přiděleno
pravděpodobně při rekonstrukci budov
bývalého hřebčína ve druhé polovině 50.
let. 

Ze soukromých domů to bylo č. 84,
které postavil v roce 1844 Jan Rypka (dnes
pohostinství Pod hradem). Dům č. 85 byl
postaven v roce 1846 naproti č. 84 a byla
v něm panská kovárna, později v něm síd-
lila Hukvaldská záložna, dnes slouží k re-
kreaci, dům č. 86 postavil v roce 1846
Josef Sviták (dnes vila TATRA). 

Po roce 1920 přibylo č. 89, které si
v roce 1922 vystavěl správce arcibiskup-
ského hřebčína Ferdinand Tuscher (dnes
Juráškovi), v roce 1926 číslo 90 Ludvík
Böhnisch (dnes paní Grygarová), v roce
1925 č. 91 (na Podlesí) pan Kuběna, č. 92
v roce 1928 — pan Hrček, č. 93 v r. 1928
pan Bůžek, nyní je toto číslo přeneseno
na rozdělený dům č. 61, původní domek
má číslo rovněž 93, ale dolnosklenovské.
Číslo 94 dostal domek pana Mičana, byl
postaven v r. 1929. V témž roce byl dosta-
věn domek řídícího pana Jindřicha Do-
hnala, v roce 1932 dům č. 96 pana Hynka

MMMMiiiinnnnuuuulllloooosssstttt    aaaa    ssssoooouuuuččččaaaassssnnnnoooosssstttt    nnnnaaaaššššíííí    oooobbbbcccceeee
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Mlčocha. O rok později — 1933 — posta-
vil dům č. 97 u Ondřejnice pan František
Lozert (dnes karosárna pana Bůžka),
v roce 1936 dům č. 98 paní Božena Jaško-
vá a v roce 1940 dům č. 116 pan Viktor
Marek, oba u cesty do Drážek. 

Dělením při domovní reorganizaci
v roce 1939 vznikla další čísla, účelem
bylo zřejmě očíslovat samostatnými čísly
i budovy, které do té době měly k číslu
označení b) nebo neměly jako vedlejší
stavby čísla:

99 — dřevařský domek v oboře, demo-
liční příkaz byl vydán v roce 1969, číslo
bylo v roce 1974 přiděleno novostavbě
pana Webra. Číslo 100 bylo přiděleno bu-
dově z roku 1841, která byla do té doby
pod č. 61 b), domek byl zbořen a číslo
bylo přeneseno na domek pana Eliáše po-
stavený v r. 1963. Číslo 102 bylo přiděleno
původnímu č. 77 b), 104 dostal domek 83
b), nyní je pod tímto popisným číslem
domek paní Skobové na Podlesí. Číslo 105
bylo přiděleno objektu 25 b) (dnes pan Pí-
sařovic). Pod číslem 106 byl dům, který
v roce 1886 vystavěla rodina Stiebrova
a do doby reorganizace byl pod číslem 16
b). Po válce byl z 1/4 zkonfiskován, národ-
ním správcem se stal pan Kaluža, který
později dům odkoupil. Byl stavebně roz-
dělen s čísly 82 a 106. V roce 1980 ho pře-
budovaly Hutní montáže na zaškolovací
středisko, objektu bylo ponecháno číslo
82 a číslo 106 bylo v roce 1980 přiděleno
novostavbě pana Krpce na Dílkách. Čísla
108 (dnes pan Kaluža) a 109 (dnes ing. So-
lanský) byla přidělena budovám u palár-
ny (č. 30), prvá byla již v roce 1920 přebu-
dováno na četnickou stanici, v druhé
o rok později byl zřízen poštovní úřad,
mnozí si tam ještě pamatují na počátku
60. let knihovnu. Číslo 110 dostala holírna
pana Horešovského, která byla vystavěna
v roce 1923 a do roku 1939 byla pod č. 26
d). Číslo 111 bylo přiděleno objektu, který
byl v roce 1921 přebudován na byty ze
stájí ve dvoře a do reorganizace měl č. 26
a), dnes Hukvaldský dvůr. Číslo 112 bylo
přiděleno domu, který byl na byty přemě-
něn v roce 1921 ze sýrarny — dnes Zdeni-
ca. Číslo 113 dostal objekt 26 f), v roce

1946 bylo přiděleno chatě Jana Sládka, po
zavedení evidenčních čísel pro chaty bylo
v roce 1975 dáno novostavbě pana Jurka
(na Mlýnské straně). Číslo 114 — dříve 26
g) vzniklo přestavbou vepřína v roce 1926,
dnes patří rodině Válkové. Číslo 117 —
dříve 84 b), parní lázně z roku 1844, pře-
stavěl v roce 1940 na obytný dům Vojtěch
Červenka. 

V době protektorátu byly postaveny
chaty, které dostaly čísla 118 až 122. Tady
je třeba vysvětlit, že chaty byly číslovány
rovněž čísly popisnými. Po jejich přečís-
lování čísly evidenčními byla popisná
čísla postupně přidělována novostavbám
— 118 v roce 1976 panu Hrnčárkovi na
Dílkách a 119 panu Kubalovi, rovněž
v roce 1976 a na Dílkách. Číslo 120 bylo
přiděleno v roce 1967 panu Slívovi, v roce
1968 121 panu Adamovskému a 122
v roce 1974 panu Kahánkovi na Podoboří.
V roce 1946, jak píše kronikář, zomítal
dům pan Jan Morisák. Má číslo 9, které
bylo přeneseno ze starého objektu, který
byl zbořen v roce 1922. V roce 1947 posta-
vil dům č. 123 pan Alois Holub. Ten, jak je
zřejmé, byl očíslován číslem následují-
cím. 

Další výstavba rodinných domků po-
kračovala na „Kolonii” — od č. 124 až po
138, a to v letech 1949 až 1961, později
ještě přibylo číslo 141 (pan Hrnčárek), 142
(pan Kološ, dnes pan Sýkora) a 146 (pan
Sasín). Tato lokalita vznikla na rozparce-
lovaných panských pozemcích, kterým se
říkalo „U plánky“. Domy jsou tam vysta-
věny ve dvou ulicích. V současné době
jsou mnohé rekonstruovány, i v této části
obce, ač je poněkud vzdálenější centru, je
zaveden plyn. Poslední dům, který je stra-
nou hořejší ulice, byl dostavěn v roce
1989 a bylo mu přiděleno č. 170 (MUDr.
Holub)

Pak vznikala zástavba na „Steklé” – prvý
dvojdomek po číslem 139, 140 vystavěli
bratři Ermisovi, kolaudován byl v roce
1964. Je třeba se ještě zmínit o domu č. 23,
který v padesátých letech nechala vysta-
vět paní Rosůlková (dnes paní Bujnocho-
vá). Domovní číslo bylo přeneseno
z domu, který stával v blízkosti hotelu.
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V roce 1967 byla kolaudována čísla 143
pana Klusky a 144 pana Hajša, v 1968 roce
bylo přiděleno č. 151 domu pana Balcárka
a o rok později 147 pana Chýlka a 148
pana Válka. Objekt č. 149 pana Kostelníka
byl dlouho rozestavěn, kolaudován byl až
v roce 1976. V roce 1977 byl kolaudován
domek, který byl přistavěn k č. 105 a má č.
158 (pan Kuchař). Po několika letech při-
bylo č. 163 (ing. Laník) a 166 (p. Bujnoch,
v současné době má jiného vlastníka,
zatím nebyl trvale obydlen), a domky:
v roce 1986 č. 41 (p. Hrček) a v roce 1989 č.
44 (p. Chamrad), což byla ovšem čísla pře-
nesena z rekolaudovaných chalup, které
jsou na Podoboří. Také číslo 36 bylo v roce
1991 dáno novostavbě pana Machoviče
z domu, který byl změně na rekreační ob-
jekt. Na Steklé je od roku 1985 i číslo 168
JUDr. Svobody a od roku 1994 rodinný
domek č. 173 manželů Fabrigerových. 

Mimo „Kolonii” a „Steklou“, kde byla
výstavba rodinných domků nejpočetněj-
ší, se na Hukvaldech stavělo i jinde. Na
Podoboří mimo domky, o nichž jsem se
zmiňovala v souvislosti s přenášením
čísel, byl v roce 1971 postaven na pozemku
u č. 63 rodinný domek č. 154 pana Muž-
ného, v roce 1979 domky 150 (ing. Volný)
a 159 (pan Brus, dnes pan Javorský), po-
slední novostavba s číslem 171 byla po-
stavena manžely Majerovými v roce 1991. 

Na Dílkách kromě již uvedených
domků 118 a 119 byl v roce 1975 kolaudo-
ván dům 156 rodiny Drlíkových, v roce
1977 č. 157 pana Bieguna (dnes pan Mize-
ra), v roce 1980 č. 106 — číslo z dříve roz-
děleného domu Hutních montáží a v roce
1985 č. 101, rovněž přeneseno z rekolau-
dované chalupy na Podlesí na nově vysta-
věný rodinný domek pana Mičana. 

Na Mlýnské straně byl v roce 1957 po-
staven domek č. 7 (p. Jurečka), v padesá-
tých letech č. 20 (paní Vichrová), dům č.
16 (pan Petr) a v roce 1967 domek 8 (p.
Marek, dnes paní Křenková). Všechny ob-
jekty obdržely popisná čísla ze zbořených
staveb. V roce 1979 dokončil dům č. 161
pan Vyvial. V roce 1979 bylo po rekon-
strukci stavebně rozděleno č. 18 — pan
Jašurek — s druhým č. 160 — pan Sobotík.

V roce 1984 byly dokončeny domy č. 164
a 165 bratří Hložankových. Koncem 80.
let byly na Mlýnské postaveny ještě domy
č. 62 (pan Jurečka), č. 78 (pan Vereš), na
které byla přenesena z rekolaudovaných
chalup z Podoboří, a č. 169 (pan Zahrád-
ka). V roce 1980 vystavěly tehdejší Státní
lesy na místě bývalého objektu č. 10 obyt-
ný dům pro své zaměstnance s tímtéž čís-
lem popisným a v roce 1991 na místě bý-
valé pilnice dům č. 49 (bylo přeneseno z re-
kolaudované chalupy na Podoboří), v němž
jsou v přízemí kanceláře a v patře dva byty. 

U okresní silnice směrem na Mniší byl
v roce 1971 postaven dům č. 153 manželů
Sasínových. V roce 1981 na pozemku nad
tímto domem dokončili domek, který ob-
držel č. 88 (přeneseno z domku, který stá-
val na Podlesí), manželé Kozákovi, v roce
1984 byl kolaudován dům č. 152 P. Viléma
Tvarůžka (nyní paní Rapačová). Ten byl do-
končen a obydlen již o několik roků dříve. 

Dvojdomku, který byl postaven v roce
1974 na pozemku u č. 14 (rozhodnutí
o demolici bylo vydáno v témž roce), bylo
mimo č. 14 (pan Kabát) dáno č. 58 (pan
Koleček), které bylo přeneseno ze zboře-
né stavby, která stávala do roku 1956 na
Podoboří. 

V roce 1993 byl na Podlesí dostavěn
dům č. 172 (pan Trubák) a na rodinný
domek rekolaudována hospodářská bu-
dova, která dostala číslo 174 (pan Michá-
lek). Posledním číslem popisným je 175
— v roce 1999 bylo přiděleno nové budo-
vě pošty. 

Bylo-li v roce 1920 čísel popisných 88,
za šedesát let do konce 20. století se jejich
počet zdvojnásobil. Podle pana Mlčocha
bylo na Hukvaldech v roce 1771 (Josefin-
ský katastr) 48 domovních čísel, do roku
1805 přibyla domovní čísla do 72, do roku
1820 do 82, do roku 1891 do čísla 88 (od
poloviny 19. stol. však nové číslo popisné
přiděleno nebylo). Roky, které u jednotli-
vých domů uvádím, jsou datem jejich ko-
laudace, mnoha případech byly dokonče-
ny a obydleny dříve. 

V příštích číslech přineseme přehled
vzniku domů v ostatních částech obce.

Karla Klečková



1. května — úterý
Čarodějné reje na hradě Hukvaldy –

prvomájové setkání čarodějnic a čaro-
dějů na hradě Hukvaldy. Pro nejkrás-
nější čarodějnici je připravena speciál-
ní cena kastelána. Děti budou mít
možnost se vyfotit v divadelních
kostýmech princezen, čertů…

8. května — úterý
Nakresli jaro — kreslení a divadélko

pro naše nejmenší

12. a 13. května — sobota, neděle
Hukvaldy za Marie Terezie — se

členy Klubu vojenské historie se pře-
neseme do doby bitev pruských a ra-
kouských vojenských jednotek, bitva
přímo na hradě. 

26. a 27. května – sobota, neděle
Varhanní koncerty Pavla Rybky

v kapli sv. Ondřeje

2. června – sobota
Pohádkový hrad – přehlídka divadel-

ních představení pro děti
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7. července — sobota
Do kamene tesané aneb Ondráš –

účinkují Tomáš Kočko a jeho orchestr

14. a 15. července — sobota, neděle
Historie a současnost sokolnictví –

praktické ukázky výcviku dravých
ptáků

28. července — sobota
Koncert Evy Henychové — kytara,

zpěv, folkový šanson

11. a 12. srpna — sobota, neděle
Bubnování na hradě Hukvaldy — ve-

černí setkání příznivců bubnů a bu-
bínků, nástroje sebou

4. srpna – sobota
Hradní karneval – odpolední a ve-

černí karneval masek s hudbou, pro-
gramem a tombolou, návštěvníci
v kostýmech mají slevu na vstupném
5 Kč. 

18. a 19. srpna – sobota, neděle
Šivova čajová bavírna — zpříjemně-

te si návstěvu hradu šálkem dobrého
čaje

1. a 8. září — sobota
Strašidla na hradě – strašidla z blíz-

kého okolí si dala opět v noci dostave-
níčko na hukvaldském hradě

15. září — sobota
Médea (divadelní představení na an-

tické téma — účinkuje Komorní scéna
Aréna z Ostravy

29. a 30. září — sobota, neděle
Víkend hukvaldských koláčků

a preclíků – přehlídka lidové umělecké
tvorby z Hukvald a okolí

Hrad Hukvaldy – program 2001
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2. prosince
Ondřejská pouť — tradiční zimní

pouť na hrad Hukvald, mše v kapli sv.
Ondřeje

31. prosince — pondělí
Silvestr na hradě — silvestrovské pu-

tování za „hradní vařonkou„

PROGRAM MEZINÁRODNÍHO
HUDEBNÍHO FESTIVALU
JANÁČKOVY HUKVALDY,

VIII. ROČNÍK — 2001

sobota 16. června amfiteátr, 18.30 hod.
G. Verdi: Johanka z Arku
účinkuje: NDM Ostrava a jeho hosté

neděle 17. června, hrad, 15.00 hod.
B. Martinů: Veselohra na mostě
účinkuje Janáčkova konzervatoř
Ostrava

hudební sál na Hukvaldech: 17.00 hod.
H. Krása: Brundibár
účinkuje NDM Ostrava ve spolupráci
se členy romského hudebně dramatic-
kého studia a žáky ZŠ LJ na Hukval-
dech

hrad, 20.00 hod.
E. F. Burian: Paříž hraje prim (F. Vil-
lon)
účinkuje NDM Ostrava

sobota 23. června, hrad, 14.00 hod.
Petrohradský mužský sbor (v jedná-
ní): L. Janáček:Výběr z díla, výběr z děl
ruských autorů

hrad, 16.00 hod.
L. Janáček: Sonáta,
B. Smetana: Z domoviny
účinkuje Pražský komorní balet

amfiteátr, 18.30 hod.
G. Verdi: Johanka z Arku
účinkuje NDM a jeho hosté

neděle 24. června, hrad, 15.30 hod.
Petrohradský mužský sbor

amfiteátr, 17.00 hod.
Peter Dvorský — G. Verdi: Requiem
dále účinkují: Janáčkova filharmonie
Ostrava, diregent: Leoš Svárovský, 
Natalia Ushakova — soprán, Alina Gu-
rina (Bulharsko) — alt, Pawel Izbedski
— bas, 
Český filharmonický sbor Brno, 

hrad, 20.00 hod. — Time of Dance

sobota 30. června amfiteátr, 18.00 hod.
Janáčkova filharmonie Ostrava
L. Bernstein: Cnadide, H. D. Cowell:
Hymm and fuging tune,
A. Copland: Outdoor ouverture, Sha-
ker variations,
B. Barber: First essay for orchestra, 
W. Schumann: Nrw England Triptych,
dirigent: Dr. J. E. Baker (USA)

neděle 1. července, hrad, 14.00, 17.00
a 19.00 hod.
Janáčkův komorní orchestr
J. Haydn: Symfonie „Ráno, Poledne,
Večer“,
W. A. Mozart: Malá noční hudba, 
A. Vranický: Symfonie „Na příchodu„

úterý 1. července, hrad, 15.00 hod.:
Cecilia Galleno, zpěv, tanec, (Šaněl-
sko), Petr Vít — kytara
„Pět století španělské hudby“

amfiteátr, 17.00 hod.
L. Janáček: Počátek románu
účinkuje NDM Ostrava

Změna programu vyhrazena. 
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Odbor klubu Českých turistů
při TJ Sokol Hukvaldy

pořadá
v sobotu dne 12. května 2001

20. ročník
turistického pochodu

PO ZAROSTLÉM
CHODNÍČKU

Start a cíl: Koupaliště na Hukval-
dech. Start od 7.30 do 10.00 hodin.
Ukončení pochodu v 15.30 hodin

Příchod ke startu: Od autobusové
zastávky Dolní Sklenov rozcestí

Startovné: 10 Kč dospělí, 5 Kč žac-
tvo a členové KČT. Na startu obdržíte
startovní lístek s kontrolním kupo-
nem, v cíli pamětní list a na kontrole
na Kubánkově čaj. 

Trasa: 15 km — probíhá z koupališ-
tě na hrad Hukvaldy, přes oboru do
Měrkovic, na Kozlovice—Hradisko,
Palkovické hůrky—Podvrší, Kubán-
kov–vrch a přes Babí horu se vrací
zpět do místa startu. 

V dosavadních 19 ročnících se na
jaře a na podzim zúčastnilo pochodu
více než 5900 účastíků. Největší účast
byla v roce 2000: 438 osob. Letos od-
měníme 6000. jubilejního účastníka. 

Upozornění: Každý startuje na
vlastní nebezpečí. Časy na trati ani
v cíli nesledujeme. Po turistech, kteří
se nedostaví do cíle po časovém limi-
tu, nebudeme pátrat. 

Adresa pro informace:
Jiří Strakoš, Rychaltice 88,
739 46 Hukvaldy.

Zveme Vás na Hukvaldy a okolí, do
míst, kde se narodil a pobýval slavný hu-
dební skladatel Leoš Janáček (3. 7. 1854—
12. 8. 1928). Lašská příroda byla nejsilně-
ší Janáčkovou inspirací. Ukvaldské pís-
ničky, Po zarostlém chodníčku, Lašské
tance, Příhody lišky Bystroušky a mnohá
další díla vyrůstají přímo z lašské půdy
a žijí svérázným životem lašského člově-
ka. Po trase turistického pochodu, nazva-
né po Janáčkově klavírním cyklu vás
chceme zavést k jeho rodnému domu ve
staré hukvaldské škole, na zříceninu
hradu Hukvaldy, oborou kolem sochy
lišky Bystroušky do Kozlovic na Hradisko,
kde stála hospoda U Harabiša, do které
mistr Janáček chodil poslouchat lašské
písně. Z Hradiska vystoupíte na nejvyšší
bod trasy — Kubánkův vrch, odkud je
nádherný výhled na hlavní beskydské
hory a hřebeny. Odtud trasa klesá na Babí
horu, nejoblíbenější místo Janáčkových
vycházek, kde si můžete odpočinout na
Janáčkově lavičce. 

Trasa prochází značkovanými cestami.
Věříme, že všichni účastníci budou re-
spektovat zásady ochrany přírody tak,
aby další návštěvníci Lašska našli u nás
krásná místa neporušená. Během po-
chodu můžete plnit podmínky oblastní-
ho turistického odznaku Janáčkovy Hu-
kvaldy — Lašsko. Záznamník lze zakoupit
při prezentaci. 

ZZZZeeee    ssssppppoooorrrrttttuuuu
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Výroční sokolský
ples

Plesová sezóna na Hukvaldech skonči-
la a domnívám se, že za posledních deset
let nebyla úspěšnější. Jistěže na tom má
největší zásluhu víceúčelový sál dokon-
čený v ZŠ Leoše Janáčka. Hlavně díky
němu se mohou jednotlivé organizace,
které ples uspořádaly plácat po rame-
nech a gratulovat si jak se jim všechno
vydařilo, ty ostatní si spílají proč i ony ne-
zorganizovaly tak jednoduchou věc. 

Přenesme se tedy o pár měsíců nazpá-
tek, do roku 2000, kdy na jedné výborové
schůzi TJ padla myšlenka, po dlouhé
době uspořádat Sokolský společenský
ples a navázat tak na jejich slavnou tradi-
ci. Pamětníci pak půl hodiny dávali
k dobru historky o velkých tlačenicích
a urputných bojích o těch pár lístků,
které se dostaly do předprodeje. Přizvu-
kovali i zástupci fotbalového oddílu, kteří
svými fotbalovými večírky rovněž plnili
společenské sály místních restaurací
k prasknutí. Zájmu však ubývalo, každý
rok se počet plesajících ztenčoval a sta-
rostí s tím souvisejících přibývalo. Proto
se vcelku rychle našla společná řeč
a výbor TJ Sokol Hukvaldy rozhodl pů-
jdem do toho. Zkušeností z pořádání při-
bližně stejných akcí i pořadatelů je dost
a tak hrrrrr na to. 

CO JE NEJDŮLEŽITĚJŠÍ — HUDBA 
„Cože? Sehnat hudbu dva měsíce před

plesovou sezónou? Ta se objednává mini-
málně rok dopředu.“

„Cože? Za kolik? Patnáct tisíc? Co když
nikdo nepřijde?“

„Za měsíc.”
„Máme už tu hudbu?”
„Možná bude, ale jisté to není.“
„Za další měsíc.“
„Tak máme už tu hudbu?”
„…“ 
Čtrnáct dnů před plesem.
„Tak máme…?”
Děkujeme i touto cestou Tondovi Ku-

bošovi.

Neméně důležitý je termín:
„Musí to být poslední ples, tak to bylo

vždycky!“
„To už budou lidi bez peněz. Musíme

být první, lidi budou zvědaví, pak už
nikdo nepřijde.“

„Musí to být po výplatě. To budou mít
lidi prachy.“

„Musí to být před výplatou, z čeho pak
budeme další měsíc živi?“

Kdy vlastně bude sál hotový. Bude
vůbec hotový? Prý někoho předbíháme?!
Nakonec jsme druzí, ale co to zname-
ná…? 

Pak přicházejí na řadu věci podružné,
mohlo by se říci bezvýznamné: 

Jak ten sál vůbec vypadá, kolik tam
vejde lidí, kde bude bufet, kde „peklo“,
bude jídlo, kdy kde jak, kolik. Pomůže
nám paní Kapsiová nebo ne? Můžeme
tam něco vůbec prodávat?

Ještě, že nejsme první. Úspěšná špio-
náž na Obecním plese naznačila jisté
možnosti, bohužel na ty nejlepší nápady
si někteří na druhý den ne a ne vzpome-
nout. 

Závažné rozhodnutí. Kolik do toho vra-
zíme? Chceme vydělat za každou cenu,
nebo stačí vyrovnaný rozpočet ať si lidi
užijí. Nebo do toho vrazíme co to dá, jen
ať jsme nejlepší. Kolik vlastně máme
podnikatelů? Do tomboly vždycky něco
dají. Kdo je osloví, kdo pozve lidi — nejlé-
pe osobně, kdo natiskne pozvánky, pla-
káty…

„Co reklama? Dáme to do televize!?” 
„Ta nefunguje.“
„Nemyslím tu obecní, co ČT 1?“
„No právě.” 
„Zná někdo paní Bobošíkovou.” (Roz-

pačité mlčení…)

Kulturní program?
„Kdo umí zpívat?” (hluboké mlčení)
„Koho nebo co pokřtíme?” (nikdo

neví). 
„Tak co tedy?” (dalších 50 minut neo-

byčejně živé diskuse o možnostech strip-
týzu a dalších erotických odvětví dolože-
né konkrétními zážitkami přítomných).
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Takže zbývá pouze bufet. Fotbalisti

mají zkušenosti — zajistí. 
„Co pivo, čepované je riziko, vezmeme

dvě bedny dvanáctky, když nikdo nepři-
jde snadno vrátíme.” (Touto cestou děku-
jeme panu Kornetovi, který vyčepoval tři
sudy Radegasta. 

„Co víno, co když nikdo nepřijde, pře-
nechejme to za nějaký paušál panu Za-
hrádkovi ať nemáme ztrátu.” (Touto ces-
tou děkujeme paní Strakošové a manže-
lům Kročovým, kteří prodali cca 150 litrů
vína. 

Sobota dopoledne — přípravy vrcholí.
Sraz pořadatelů v 10.00 hod. V 10.03 asi
75 % stolů označeno výhružným „OBSA-
ZENO!” (pořadatelé určeni pro prodej
lístků a uvádění ke stolům poněkud po-
bledli, jali se shánět další židle a stoly
a zvyšovat si životní pojistky.) Sponzorské
dary začaly utěšeně narůstat a hodnota
tomboly spolu s příspěvkem TJ přesáhla
30 tis. Kč. Všemu kralovala hlavní cena
poukázka cestovní kanceláře TVOS pana
Tvarůžka v hodnotě 4000 tis. Kč, obraz
akademického malíře pana Kroči, ale
i ostatní ceny stály za to. (Touto cestou
děkujeme všem sponzorům, kteří TJ
podpořili). 

No a pak už to vypuklo. Poplivat konfe-
renciéra ať nebreptá. To se mu obdivu-
hodně podařilo, a to i při uvádění mode-
lek (o to víc mu lezly oči z důlků, když na-
kukoval do zákulisí). Program krátký ale
svižný, trocha nervozity než se podařilo
usadit i ty, kteří si už vůbec neměli šanci
sednout. Ještě prodat 2 tisíce lístků do
tomboly a závistivě sledovat ty co něco
vyhráli. 

Došlo víno, dovezlo se další, došel fer-
net, pivo, minerálka, dovezlo se další.
Tím by to mohlo skončit, jenže ten druhý
den… uklidit, srovnat, vyčistit, vrátit,
dopít, vykázat, zaplatit, pomluvit, pohá-
dat se, omluvit se, no práce až až . 

Proto nemá cenu někoho jmenovat,
snažili se všichni a těm, kdo přispěli ke
zdárnému průběhu sokolského plesu tři-
krát hip, hip, hurá. 

Ing. Miroslav Šplíchal

Výstupy na kopce
kolem naší obce

V sobotu 24. března 2001 se uskutečnil
druhý ročník nového místního pochodu,
kterým chtějí turisté odboru KČT zahajo-
vat jarní turistickou sezónu. Přes poměr-
ně nepříznivé počasí přišlo na start na
koupališti 45 účastníků pochodu. Trasa
letos vedla v opačném směru, než po-
chod v roce 2000. Začínalo se výstupem
na hrad, Kazničov, Sklenovskou hůrku a
po dalších  kopcích  do  Rychaltic.  Zde
někteří  pochod  ukončili,  ale   většina
turistů   zdolala i všechny vrcholy Babí
hory a dorazila do cíle na koupališti. 

Trasa je dlouhá 25 km, je náročná, ale
doporučujeme ji všem našim spoluobča-
nům. Ze všech vrcholů se otevírají zají-
mavé  (a pro mnohé) neznámé pohledy
na naši obec. 

Letos se pochodu zúčastnilo asi 20 tu-
ristů ze sousedních OKČT z Příbora a
Kopřivnice, které přilákala možnost vý-
stupu na Kazničov. Tomáš Elbel 

Blahopřejeme…
Na plese Tělovýchovné jednoty Sokol

Hukvaldy byli vyhlášeni nejlepší sportov-
ci, trenéři, cvičitelé a cvičitelky za rok
2000. Ocenění bylo provedeno na zákla-
dě návrhů oddílů a odborů a schválení ve
výboru TJ. Výbor TJ tak zahajuje novou
tradici vyhlašování nejlepších sportovců
na plesech nebo při valných hromadách,
kterým chce podpořit snahu sportovců o
nejlepší výsledky při prezentaci Hukvald
a soustavnou cvičitelskou práci.

Nejlepšími sportovci TJ Sokol Hukvaldy
za rok 2000 byli vyhlášeni:

Jan Sasín — kopaná
Radim Adamovský — tenis 
Nejlepšími trenéry, cvičiteli a cvičitel-

kami za rok 2000 byli vyhlášeni:
Bohdana Temelová — cvičitelka SPV

„Rodiče a děti“
Antonín Štefek — kopaná
Miroslav Dryják — kopaná

Tomáš  Elbel
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Jak jsme sčítali
Letošní sčítání lidu, domů a bytů bylo

provázeno podivnou propagací — vlast-
ně „antikampaní„, jako snad nikdo nepa-
matuje. Televize, rozhlas, tisk dosti dlou-
ho před tím, než komisaři obdrželi tisko-
pisy pro sčítání, vedli nepokrytě boj proti
samotnému sčítání a také i proti nám ko-
misařům. „Být či nebýt komisařem?“ na-
padala nás otázka vskutku hamletovská
a před prvním obcházením domácností
jsme měli několik bezesných nocí. Předá-
vání tiskopisů až na několik výjimek pro-
běhlo vyjádřeno dnešní mluvou „v poho-
dě“. Jestli při prvních kontaktech bylo
někde znát určitou nedůvěru, při předá-
vání vyplněných tiskopisů už to bylo zna-
telně lepší. Neodradili nás ani psi pobí-
hající kolem domů a dobře střežící své
pány. Případů, kdy nám nebyly předány
vyplněné tiskopisy s tím, že budou zaslá-
ny přímo na ČSÚ, bylo málo

Pak přišlo zpracování vybraných sčíta-
cích listů do sumářů, přišly problémy
s opravami. Chválabohu se nám nevy-
skytli vtipálkové, kteří by mezi členy
svých domácností napsali i své psy nebo
uváděli eskymáckou národnost, jak tomu
někde bylo. Úsměvné bylo, že „rodili“
i muži (uváděli totiž počet narozených
dětí), rozesmála nás „viroba nabitku“,
někdy naše ruka samovolně doplnila
chybějící čárku. Dlužno říci, že sčítací

listy jste nám odevzdali nepokrčené, ne-
ušmudlané, mnoho jich bylo vyplněno
přímo krasopisně. Sumáře se sčítacími
listy jsme odevzdali sčítacímu revizorovi
a zhluboka si oddechli: máme to za
sebou. 

VVVVíííítttteeee,,,,    žžžžeeee

Vyznamenaní sportovci
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Milí spoluobčané, rádi bychom vám

vzkázali toto: Nebylo to jednoduché, ale
ze sčítání máme množství příjemných
poznatků. Ve většině jste byli na nás
hodní a snažili jste se nám vyjít vstříc. To
oceňujeme a upřímně vám za to děkuje-
me. S mnohými z vás jsme měli možnost
setkat se a hovořit poprvé a dopadlo to
velmi dobře. Sčítací komisaři

Milí sčítací komisaři. Ano, máme to již
nějakou dobu za sebou, i předání na
okresní pobočku ČSÚ. Jsem ráda, že jste
to nevzdali, že vás neodradili ostražití
psi, ani to, že jste někde museli několi-
krát. Odvedli jste dobrou práci. Připojuji
se k vašemu poděkování občanům, vy-
jádřili jste to přesně. 

Karla Klečková, sčítací revizor

Co píše kronikář Smolík
o zvycích, které se u nás
dodržovaly? 

Vynášení Mařeny. Obyčej tento trval až
do roku 1850 a prováděl se každoročně
v pátou neděli postní zvanou smrtnou.
Svobodna mládež učinila žensku loutku
ze slámy a hader v prostřední velikosti,
ustrojila ji do nejlepších šatů a košile se
širokými rukávy, na hlavu jí dala bílý neb
červený šátek a navěšela naň ozdob. 

Ve zmíněnu neděli po odpoledních
službách Božích sestoupila se všechna
mládež (ženská i mužská) do průvodu,
Mařenu vystavenu na žerdi 2 sáhy zvýši
vpředu průvodu za zpěvu postních ná-
božných písní s obnaženými hlavami
z obce do pole k nejbližšímu lesíku vyná-
šeli. V Dolním Sklenově do lipiny na č. 14,
v Horním Sklenově do hůrky Volného. Po
dojíti na místo sesazena Mařena ze žerdě,
obstoupena v kruhu mládeží a odsouze-
na k vynesení na strom co nejvýše ku ka-
menování. Tu počalo svlíkání šatův
a ozdob, kteréž práce se všichni co nej-
rychleji zúčastnit hleděli. Mařena v něja-
kém spodním obleku vynesena na strom

a kamenována. Komu se to podařilo, že
první do Mařeny kamenem trefil, měl na-
ději do jednoho roku na stav manželský.
Po rozbití loutky se v pořádku odebrali
domů. Celé této slavnosti se zúčastnilo
mnoho diváků. 

Účinkování obce Sklenov a Hukvaldy
při kostelních slavnostech v Rychalticích. 

Při slavných mších svatých vydatnu
pomoc poskytovali jak zpěvem tak
hudbu Hukvaldští. Nejvydatnějším po-
mocníkem byl basista Valentin Sobotík
z č. 60 na strunovém base. Ze Sklenova
při těch slavnostech byli výtečníci” Ond-
řej Klocek — huslista a Ignác Holub —
flétnista. Při průvodech na bílu sobotu
a slavnost Božího Těla nosívali baldach
a lucerny výhradně jen hukvaldští starci.
Klekací stolici pro vrchnopanské úřední-
ky ponášeli při průvodech občané skle-
novští. Tak ti i střídavě s kotly (bubny). Již
v novější době až do roku 1860 přichází-
val provádět slavnostní mše sv. vážený
pan Jiří Janáček, učitel (rechtor) v Hu-
kvaldech se svou rodinou. 

Karla Klečková

Včely a ochrana rostlin
V roce 1793 dokázal ber-

línský rektor Christian
Konrad Sprengel ve své
knize „Odhalené tajemství
podstaty růstu a oplodnění kvě-
tin“, že mnohé z nich se nejsou
schopny samy oplodnit. Nezbytně
k tomu potřebují určité druhy hmyzu. Te-
olog a filolog Sprengel, který nebyl tehdy
znám jako přírodovědec, poznal, jak se
zdá, jako první význam chovu včel pro
přirozený proces rozmnožování rostlin
a tím samozřejmě i pro zemědělství. 

Aby mohlo vzniknout semeno, ze kte-
rého vyroste rostlina stejného druhu,
musí se samčí buňky (pyl) dostat na sa-
mičí orgány květu (bliznu): Tento proces
se nazývá opylení. 

NNNNaaaaššššeeee    rrrraaaaddddyyyy



V naší středoevropské oblasti můžeme
předpokládat, že asi 20% všech rostlin je
opylováno větrem. Většina našich rostlin
(80%) je ale odkázána na přenos pylu
hmyzem. Jsou to především naše ovocné
dřeviny jako jabloně, hrušně, blumy,
švestky a třešně, ale i angrešt, maliny
a ostružiny. Zemědělské kulturní plodiny,
například řepka olejka, různé druhy jete-
lů, rovněž okurky, dýně a mrkev, mají po
opylení včelami lepší úrodu po stránce
kvalitativní i kvantitativní. Totéž platí pro
slunečnice, trnky, hloh bílý a v neposled-
ní řadě i pro luční porosty. Kdyby k těmto
rostlinám neměl hmyz přístup, byla by
násada plodů nebo semen nulová nebo
nepatrná. Mezi hmyzem, který zajišťuje
opylení hrají včely nejdůležitější úlohu. 

V dnešní době, kdy se vlivem životního
prostředí snižuje počet druhů hmyzu,
který nežije ve společenství, přicházíme
na to, že by se měl zvyšovat počet včel-
stev. Je to nepochybné : podíl včel na
opylování je asi 80 až 90%; mimořádný
význam má u včel i věrnost místu
a druhu květů. Nedokonalým opylením
klesá nejen úroda mnohých zeměděl-
ských kulturních plodin, ale rostou
i plody nevyvinuté, jejichž nižší kvalita je
jednoznačná. Velikost a kvalita ovoce je
závislá na počtu jader. Čím dokonaleji
jsou květy opyleny, tím větší a hodnotněj-
ší plody narostou. To má velký význam
v dnešním moderním ovocnářství. Po in-
tenzivním opylení včelami se například
u řepky zvyšuje nejen hektarový výnos,
ale i délka jednotlivých lusků. Počet
semen v lusku, klíčivost a hmotnosti 1000
semen. Mnoho říkají pokusy z roku 1975
jedním druhem višně: stromy, které byly
opyleny včelami, měly 16,8 kg ovoce na
jednom stromě. Bez opylení včelami
jenom 3,75 kg. Vysoké opylovací schop-
nosti včely medonosné přispívají rovněž
k tomu, že mnoho divokých rostlin v pří-
rodě, ale i naše ušlechtilé kvetoucí rostli-
ny mají semena a plody. Včely pomáhají
nejen nám, ale zajišťují potravu ptákům.
Velmi dobrým měřítkem pro ocenění vy-
soké opylovací schopnosti včel jsou vý-
robní ceny ovoce a bobulovin. Ve Spolko-

vé republice Německo byly vyčísleny:
bylo to přes dvě miliardy DM! Cena celé
produkce medu je pouhých 100 milionů. 

Několik čísel:
S výkonem při opylování těsně souvisí

zatížení včel — létavek při návštěvách
květů. Když včela vyletí během jednoho
snůškového dne v průměru desetkrát
a navštíví vždy jen 20 květů, je to za den
200 květů. Včelstvo má v květnu — červ-
nu kolem 30000 dělnic, z toho je létavek
asi 10000. Toto včelstvo může během jed-
noho dne navštívit a tím i opylit dva mili-
ony květů. To je jistě úctyhodný výkon. 

Boj proti škůdcům chemickými pro-
středky je dnes v zemědělství a ovocnář-
ství nezastupitelný. Jinak by mohli škůdci
— zpravidla hmyz — způsobit při maso-
vém výskytu významné snížení sklizně,
nebo by ji v extrémních případech úplně
zničili. 

Otrava prostředky na ochranu rostlin
může vzniknout mnoha způsoby, např.
když :

v jsou medonosné kulturní rostliny
během květu ošetřeny prostředkem ne-
bezpečným pro včely, 

v jsou společně s hlavní rostlinou zasa-
ženy i kulturní rostliny nebo plevel po-
skytující snůšku, jež je v podrostu, 

v se takové přípravky dostanou i na
sousední porosty, které jsou navštěvová-
ny včelami, 

v se přípravky škodící včelám dosta-
nou do vody v napajedle, 

v se letící včely při aplikaci nebezpeč-
ného přípravku dostanou do úletu pesti-
cidu. 

Velkým nebezpečím, které při použití
insekticidů (prostředků k hubení hmyzu)
většinou vzniká, je současné ohrožení
užitečného hmyzu. K němu počítáme sa-
mozřejmě i včelu medonosnou. 

Podle vyhlášky Ministerstva zeměděl-
ství 40/1997 Sb. O ochraně včel, ryb
a lovné zvěře při hubení škůdců a plevelů
rozdělujeme přípravky k ochraně rostlin
podle účinku na včely na: 

v J — pro včely jedovaté, 
v Š — pro včely škodlivé, 
v A – pro včely relativně neškodné
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V současné době provádíme chemické
postřiky na našich zahradách a zahrád-
kách. Je velice užitečné se seznámit se
škodlivostí prostředků již při jeho náku-
pu a zvolit raději šetrnější variantu. Při
použití přípravku se držte návodu,
a pokud není uvedena doba aplikace, vy-
užijte pozdních odpoledních hodin, když
již včely nelétají. I zasažení přípravkem,
který je označen A, tedy pro včely relativ-
ně neškodný, může způsobit okamžitý
úhyn včel, pokud se bude jednat o přímý
zásah nikoliv o následný styk s použitou
chemikálií. 

Závěrem bych chtěl podotknout, že
nám chemická ochrana rostlin pomůže
odstranit škůdce na ovocných stromech
a plodinách pěstovaných na našich za-
hrádkách, ale nezajistí kvalitní opylení
květů a tím základ pro příští úrodu. 

Hodně úspěchů v zahrádkaření!
Radomír Hykl mladší

My a Evropská unie
PROČ EU U NÁS POSTRÁDÁ
ZÁKON O STÁTNÍ SLUŽBĚ

Zákon o státní službě není povinnou
součástí evropského práva, v ČR se však
stal sledovaným tématem díky dobrovol-
nému závazku naší vlády o jeho přijetí,
který nebyl zatím splněn. 

Státní služba, definitiva, tyto pojmy
nám dosud připomínaly spíše dobu c. k.
monarchie a první republiky. Znovu se
stávají velmi frekventovanými v souvis-
losti s nutností přijetí diskusi vyvolává
nejčastěji jeden z principů státní služby,
a to zmíněná definitiva, tedy trvalé, ne-
zrušitelné doživotní jmenování do slu-
žebního poměru. 

Přiblížíme si, jak tento princip uplat-
ňují některé státy EU. 

Výběr úředníků je odvozen od dvou
přístupů: jeden systém, uplatňovaný
v severských zemích, vychází z přesné
definice úkolů místa ve veřejné správě

a klasifikace požadovaných předpokladů
pro jeho zastávání. Na uvolněné místo se
pak provádí otevřený výběr zaměstnan-
ců, kdy uchazeč nemusí být z řad úřední-
ků. Tento systém „merit” (zásluh) je ty-
pický třeba i pro USA. Jiný model, kariér-
ní, který v zemích EU převládá, je posta-
ven na výběrových řízení na nejnižší stu-
peň úřednických míst, další postup je na
základě interních povýšení. Častým
jevem je i kombinace těchto dvou přístu-
pů, například i v kariérním systému se
dělají na nejvyšší úřednická místa otevře-
né konkurzy apod. 

Mezi jednotlivými zeměmi samozřej-
mě existují rozdíly:

V Rakousku, kde platí jeden z nejstar-
ších zákonů o státní službě, se definitiva
vztahuje na úředníky, ozbrojené síly,
soudnictví, školství. Úředník, pokud se
osvědčí, je definitivně jmenován po čtyř-
leté zatímní službě. Pak již postupuje ve
svém postavení v závislosti na odpraco-
vané době a dosaženém vzdělání. 

V Německu lze získat definitivu nejprve
ve 27 letech a to po pětiletém zkušebním
období. Doživotní jmenování je zde však
omezeno na úředníky vykonávající vý-
sostná oprávnění státu. Kromě této je
další skupina úředníků ve zkušební době,
úředníci odvolatelní (pověření realizací
konkrétního úkolu), na dobu určitou
(nejčastěji volení představitelé) a hono-
rární úředníci, kteří pracují bez nároku
na odměnu. Úředníci, kteří získali defini-
tivu, se opět dělí do čtyř kategorií podle
dosaženého vzdělání a dalších ukazatelů.
V rámci kategorie je postup opět automa-
tický podle služebního stáří, naopak pře-
stup do vyšší kategorie je značně obtížný. 

V Itálii podmínky definitivního jmeno-
vání úředníka zákon přímo nevymezuje.
Velmi přesně však upravuje postup, od-
měňování a disciplínu státních zaměst-
nanců. Tato pravidla se týkají pouze
ústředních a regionálních úředníků. Pra-
covní poměr zaměstnanců obecních
úřadů, případně státních podniků, je
upraven minimálně a řeší se spíše kolek-
tivními smlouvami. 

Velká Británie přijala zákon o státní
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službě poměrně nedávno, v roce 1996.
Tento zákon stanoví podmínky pro získá-
ní pozice úředníka, vymezuje možnosti
politické aktivity státních zaměstnanců,
ale stanoví i zákazy, např. ještě dva roky
po odchodu ze státní služby je vyžadován
souhlas vlády k zaměstnání. 

Proč je tedy postavení úředníka státu
tak významné, že je v zemích EU vyme-
zuje zákon?

Stát musí mít zájem o výkon státní
správy tak, aby byly zajištěny jeho zájmy.
Zájmy státu musí hájit kvalifikovaní lidé,
na které jsou neustále vyvíjeny značné
nároky. Kvalifikovaný úředník by měl být
profesionálem, který je schopen výkonu
svého povolání bez ohledu na resort, ve
kterém pracuje. Profesionální úředník je
pojistkou „imunity” státní správy vůči
politickým změnám. 

Tomu, aby se nezrušitelné jmenování
nestalo základem pro generování poho-
dlných byrokratů — opět si připomeňme
obraz c. k. úředníka — je možné předejít
výběrem vzdělaných, odpovědných a lid-
sky kvalitních zaměstnanců. Aby stát ta-
kové pracovníky získal, musí svým za-
městnancům poskytnout větší jistoty
a zvýšit prestiž státní služby. 

Josef Jalůvka, poslanec PS PČR

NNNNeeeeppppřřřřeeeehhhhllllééééddddnnnněěěětttteeee
Vážení čtenáři,

uzávěrka příštího čísla Hukvaldského
občasníku bude 19. června 2001. Do té
doby nám, prosím, zasílejte své příspěv-
ky i dotazy. Můžete je předat kterékoliv
člence redakční rady. Rozhodování o za-
řazení příspěvků je v kompetenci redakč-
ní rady. Připomínky a stížnosti na činnost
redakční rady je nutno předkládat radě
obce, která je zřizovatelem redakční rady. 

Redakční rada

Hukvaldsk˘ obãasník 30

IIIInnnnzzzzeeeerrrrcccceeee

Děkujeme podnikateli panu Petru Ku-
chařovi (Večerka, Koupaliště) za poskyt-
nutý dar ve výši 1500 Kč věnovaný obec-
ní knihovně na doplnění knižního fondu.

Svatava Hrabovská, knihovnice

Je nejvy‰‰í ãas...
zachovat pro naše děti a další
generace, jak žili naši předkové.
Fotograf Stáňa Fojtík se obrací na všech-
ny občany, aby pomohli sestavit obráz-
kový archiv sloučených obcí. Nabídněte
prosím staré pohlednice, fotografie, ob-
rázky s tematikou obce – budovy, domy,
komunikace, příroda. I na rodinné foto-
grafii se může v pozadí objevit jedinečný
pohled na budovu nebo strom, které už
tady dávno nejsou. Materiály (negativy
skleněné, 6x6 nebo kinofilm, staré 8mm
filmy, fotografie, diapozitivy i tištěné
snímky) stačí zapůjčit na krátkou dobu
nebo i na počkání k naskenování.

Stanislav Fojtík, Dolní Sklenov 15
tel.: 699302, 0603 795893
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A jsme tady zase!
STŘECHY 2001 A SPOUSTA SPOKOJENÝCH ZÁKAZNÍKŮ V ROCE 2000
Provádíme: — zpracování střešního systému,následná dodávka a montáž

— demontáže původních střešních krytin, tesařské výměny
neodpovídajícího bednění, krovů

— havarijní opravy střech i v zimním období
— předchozí opravy na pozdější rekonstrukci střechy
— poradenství ke krytinám, stavu střechy, vhodnosti materiálu

Krytiny: — montáž vzorkových střešních šablon Rannila, Lindab,
pozink, hliník, Cembrit, Ondule, šindele, aj.

— velmi oblíbené plastové šablony SK 1, vhodné i na obklad
— Hydroizolace plochých střech kvalitními kaučukovými pásy

s minerálními posypy

Střešní okna: Velux, Fakro, Prima Renestra i klasické komínové výlezy
Okapové systémy: Satjamplast, Lindab, titanzinek, pozink, aj.

Kontaktujte nás na telefonních číslech: 0603/74 43 64, 0602/83 45 47
Těšíme se na spolupráci s Vámi!
Pavel Skokan, 739 51 Dobrá 716


